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SLOVENSKI
KUL TURNI PFL4ZNIK

Spoštovati Prešerna-pesnika in Prešerna-človeka se pravi 
spoštovati človeško bedo in spoznati pomen in potrebo trpljenja 
za idejo. Prav pojmiti Prešerna, se pravi pojmiti sebe in vzeti 
svojo usodo nase, pa naj bo še tako bridka, jo preizkusiti do 
zadnjega grencà in jo premagovati v pokorni službi vseobčega 
življenja. Umetnik ne more biti vsak, človek pa, ki po svoje verno 
in vdano služi narodu in člov eštv u, je lahko vsak najmanjši izmed 
nas.

O. Župančič

„SAVINJSKI OBČAN" izdaja Občinska konferenca 
Socialistične zveze delovnega ljudstva Žalec.

Ureja uredniški odbor: Jože Jan (glavni urednik), 
Janez Kroflič (odgovorni urednik), člani: Elza Golob, 
Franc_ Izlakar, Franc Ježovnik, Kristjan M arkovič, Cveta 
M ikuž, Irena Terglav, Lojze Trstenjak, Breda Verstov
šek,! Matjan Vidm ar, Nevenka Žohar in Milan Žolnir.

Naslov uredništva: Žalec, Ulica heroja Staneta 1, 
telefon 710-S71

Grafična priprava: Savinjski občan
Tisk: ČGP Večer Maribor
Naklada: Ti .000 izvodov
Po sklepu republiškega sekretariata za informacije 

št. 421-1/72 je  časnik „Savinjski občan" oproščen 
prometnega davka.

NE LE POJASNJEVATI. AMPAK SPREMINJATI
Leto 1982 je že za nami. Z 

gotovostjo lahko trdimo, da 
je bilo res stabilizacijsko, se 
pravi, da ni bilo lahko. S 
skupnimi napori smo ga pre
viharili, s kakšnimi uspehi, 
pa bodo pokazali pokazatelji 
gospodarjenja v zoženih ma
terialnih razmerah že v na
slednjem mesecu.

Je pač tako, da v težjih 
razmerah običajno dosežemo 
več, kot v normalnih razme
rah, o čemer je dovolj zgo
vorna tudi naša zgodovina, 
čeprav se lansko leto še zda
leč ne more primerjati z let
nicami 1941, 1945 in 1948. 
Pomeni pa temeljit preizkus 
naše pripravljenosti za bist
veno drugačen, spremenjen 
način družbenopolitičnega in 
gospodarskega obnašanja v 
vseh sredinah našega dela, 
delovanja in tudi življenja.

Zaradi številnih okoliščin, 
v določeni meri pa tudi zara
di nespoštovanja dogovorje
nih smernic v delu družbeno
političnih in gospodarskih 
okolij, sirio se znašli v.polo

žaju, ko moramo hitro in 
radikalno ukrepati, se boje
vati za odločnejšo diferencia
cijo v vseh okoljih v občini in 
energično delovati za ustavi
tev nestabilizacijskih tokov 
politične in gospodarske na
rave.

Ugotovitve in obravnave 
devetmesečnih rezultatov so 
znane. Komite in predsedstvo 
ZKS Žalec sta svoje ugoto
vitve in sklepe posredovala 
izvršnemu svetu in osnovnim 
organizacijam ZKS ter tistim 
delovnim organizacijam, 
katerih poslovanje je bilo ne
gativno. Izvršni svet pa je ve
čjo pozornost namenil tistim 
organizacijam, ki so poslova
le na meji rentabilnosti. Tre
nutno je treba posvetiti naj
več pozornosti problemom v 
DO Montana in Sigma.

.Za Montano so se iskale 
ustrezne rešitve za sanacijo 
TOZD-a Zaloška gorica. 
Najboljša sprejemljiva rešitev 
je sanacija ob pomoči 
skupnega vlaganja DO Belin
ka iz Ljubljane, Cinkarne iz

Celja in Aera, katere pred
lagatelj je Izvršni svet skup
ščine občine Žalec in omenje
ni sovlagatelji. TOZD 
Profilirka naj bi se vključila 
v sorodno delovno or
ganizacijo v okviru strojne 
predelovalne industrije. 
Ustrezno rešitev pa bo pot
rebno iskati za delovno skup
nost skupnih služb te delovne 
organizacije.

Nekoliko težji položaj je v 
Sigmi oziroma v njenem 
TOZD-u Sanitarnih sten in 
delovni skupnosti skupnih 
služb. Po ugotovitvah pred
sedstva in sklepih občinskega 
komiteja ZKS ter izvršnega 
sveta se položaj v tej delovni 
organizaciji ni izboljšal. 
Zaradi tega je izvršni svet na 
pobudo predsedstva občinske 
konference ZKS imenoval 
posebno komisijo, ki je 
predlagala prve ukrepe, po 
katerih naj hi začeli normal
no poslovati. Če ne bodo 
uspeli, bo potreben ukrep 
družbenega varstva.

In kako v letošnjem letu? 
Iz načelnih razprav moramo

preiti k konkretnemu raz
reševanju problemov. Delati 
več in bolje, je osnovna poli
tična usmeritev, za katero se 
bomo zavzemali še zlasti ko
munisti. Poprijeti bo treba za 
vsako delo. Porabo na vseh 
ravneh bomo uskladili z 
ustvarjenim dohodkom. Jas
no pa je, da bomo bili bitko 
za večji dohodek, ki ga bomo 
dosegli le z boljšim delom, 
organizacijo in tehnologijo.

Smo v času in položaju, ki 
od nas zahteva, da prelomi
mo marsikatero miselnost, da 
ohladimo marsikateri sub
jektivizem in želje, ki so 
izven dogovorjene, načrtova
ne politike, brez ekonomskih 
temeljev in so nesprejemljive. 
Resnosti položaja se moramo 
zavedati vsi, tudi tisti, ki se 
ga še ne zavedajo, ali se ga 
nočejo zavedati. Vsem tem 
lahko povemo, da bomo za
stavljene kongresne doku
mente ter sklepe in stališča 3. 
in 4. seje CK ZKJ dosledno 
uresničevali.

Pred nami je seja občinske
► - - - ’ s '

konference ZK, na kateri bo
mo ocenili in obravnavali na
še enoletno delo. Izhajali bo
mo iz ocene pretekle 
program ske usm eritve, 
uresničevanja kongresnih 
resolucij, iz sklepov in stališč 
obeh sej CK ZKJ in iz 
konkretne družbenoekonom
ske in politične problematike 
v občini. V Zvezi komunistov 
bomo temeljito preverili 
aktivnost članov in njihovo 
pripravljenost za idejno in 
akcijsko učinkovitost. Za 
uresničevanje stabilizacije 
mora vsak izmed nas kar 
največ prispevati, k temu ga 
zavezuje tudi razglas Sociali
stične zveze delovnega ljud
stva Jugoslavije. Komunisti 
smo lahko le enaki med ena
kimi, ki nikomur ne moremo 
ničesar vsiliti. S Kardeljevimi 
besedami: „Ljudi lahko sa
mo z dejanji in strpnim spo
štljivim pogovorom prepri
čujemo in zbiramo v ljudsko 
fronto in s tem potrjujemo 
sebe.”

F. k a l Se k ,
predsednik OK ZK Žalec
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IZ UREDN IŠTVA

V vsebinski zasnovi in pro
gramu Savinjskega občana za 
leto 1983, ki ga je obravnaval 
svet za informiranje pri QK  
SZDL, smo poudarili, da si 
bomo v tem letu prizadevali, dà 
bi časopis bil čim kvalitetnejši. 
Želimo, da bi bralci v njem 
našli čimveč zanimivih in ko
ristnih informaciji Seveda pa 
bomo v prvi vrsti spremljali in 
vzpodbujali stabilizacijska 
prizadevanja v občini. Tudi v 
tem letu bomo izhajali m eseč
no, čeprav misel o štirinajst 
dnevniku nismo opustili. Ko 
bodo zagotovljeni potrebni 
pogoji, bomo lahko uresničili 
nekajletni cilj.

V tej številki v%s želimo 
opozoriti na uvodnik na prvi 
strani, predstavitev Kraigher
jevih nagrajencev in osrednji 
gospodarski sestavek o  raz
vojnih usmeritvah kmetijstva v 
občini. S  kakšnimi problemi 
se bomo srečevali pri uresniče
vanju kadrovske politike, za
poslovanja in štipendiranja si 
preberite na Tretji strani. 
Upamo, da boste na ostalih  
straneh našli dovolj zanimive
ga branja. Vseh prispevkov ni
smo uspeli objaviti, zaradi po
manjkanja prostora, objavili 
jih bomo v naslednji številki.
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PRIZNANJE
PREBOLDSKIM TEKSTILCEM

Predsednik Gospodarske zbornice, M arko Bulc, izroča Ivanu Žagaiju Kraigherjevo nagrado, Robert Briner - 
pa sprejema priznanje v imenu kolektiva v

Med letošnjimi dobitniki nagrade Borisa Kraigherja je tudi 
naš občan Ivan Žagar, direktor Tekstilne tovarne Prebold. Ko
lektiv tovarne je prejel priznanje. Obe odličji sta bili podeljeni za 
izjemne dosežke v gospodarstvu.

/VAN  ŽAGAR
JE KRAIGHERJEV NAGRAJENEC

Preden bomo obširneje spre
govorili o nagrajencu in kolek
tivu preboldskih tekstilcev ter 
njihovih naporih in prizadeva
njih zà kar najboljše dosežke, 
ki se še posebej kažejo v med
narodni delitvi dela, naj zapi
šemo, da je Ivan Žagar začel 
kot delavec v Tekstilni tovarni 
Prebold v letu 1936. V NOB 
se je vključil januarja 1944 in 
sodeloval v akcijah za osvobo
ditev Dalmacije, v zimi 
1944/45 je bil na sremski fron
ti. Od marca 1945 je delal kot 
oficir v Prometni upravi Mini
strstva za narodno obrambo v 
Beogradu.
Po demobilizaciji se je vrnil v 

Prebold in se ponovno zaposlil 
v tekstilni tovarni. Delal je kot 
nadmojster, vodja izmene, ob- 
ratovodja in tehnični vodja. V

tem Času je najprej dokončal 
ekonomsko srednjo šolo, leta 
1969 pa Višjo ekonomsko ko
mercialno šolo v Mariboru. Po 
šolanju je opravljal službo 
planerja, analitika in vodje go
spodarske službe v delovni or
ganizaciji.

Junija 1976 je postal direk
tor delovne organizacije. Žagar 
je vseskozi aktivno sodeloval v 
samoupravnih organih, bil je 
odbornik okrajnega ljudskega 
odbora Celje, poslanec Zbora 
proizvajalcev Ljudske skupšči
ne SR Slovenije. V občini Ža
lec je sodeloval predvsem na 
področju stanovanjske in kra
jevne samouprave. Je aktiven 
član SZDL, pa v krajevni 
skupnosti in v kulturnopro- 
svetnem društvu Svoboda, 
član ZKS je od leta 197,3. Ivan

Žagar je za svoje družbeno
politično delo prejel več pri
znanj in odlikovanj.

Nagrajenec deluje v delovni 
organizaciji, ki je pred kratkim 
proslavljala 140-letnico obsto
ja, z medvojno prekinitvijo že 
42 let. Svoje bogate, z delom 
pridobljene izkušnje Ivan Ža
gar s pridom uporablja kot di
rektor pri izvajanju poslovne 
politike delovne organizacije.

Leta 1975 so v delovni orga
nizaciji izvedli reorganizacijo, 
ki je z realnejšim planiranjem 
in delovno disciplino utrdila 
rentabilnost poslovanja na os
novi rekofistrukcij energetskih 
objektov, strpjne opreme in 
prekonstruiranja proizvodnje. 
S tem se je dvignila tudi kvali
teta proizvodov, ki jih je bilo 
mogoče prodajati tudi na zah
tevnih inozemskih tržiščih.

Da bi dosegli zastavljene ci
lje, je nagrajenec nenehno skr
bel za izboljšanje kadrovske 
strukture, ki je lahko vplivala 
na inovacijske procese v pro
izvodnem asortimanu in na 
uporabo domačih surovin.

Z navedeno reorganizacijo je 
delovni organizaciji uspelo, da 

(Nadaljevanje na 2. strani)
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ZEMLJA NAM MORA DAJATI VEČ HRANE...
Tuji strokovnjaki, ki so se mudili pri nas, so izračunali, da bi jugoslovansko kmetijstvo 

zlahka prehranjevalo vsaj 100 milijonov ljudi. Podatek, da bomo kljub lanski rekordni letini 
tudi letos primorani uvoziti znatne količine pšenice, da bi v celoti pokrili potrebe po kruhu, 
kaže, da obstoječih rezerv še zdaleč nismo aktivirali.

cij za proizvodnjo 
mesa in mleka: hlev Zepina za

O tem, kako na širšem 
celjskem območju uresniču
jemo zastavljene naloge za 
večjo kmetijsko proizvodnjo, 
smo se pogovarjali z direkto
rjem SOZD Hmezad—dipl. 
inženirjem Vladom Gori
škom.

S. občan: »Kakšna so pro
gramska izhodišča SOZD 
Hmezad v letu 1983?«

V. Gorišek: »Programska 
izhodišča smo široko zastavili. 
Omenil bom le nekatere na
loge:

Prednost dajemo proiz
vodnji hrane in večjemu iz
vozu. Pri proizvodnji hrane 
imamo odgovorne naloge v 
prireji vseh vrst mesa in mle
ka, kakor tudi v pridelavi 
ostalih poljščin in vrtnin, gob 
šampijonov, sadja itd.

Tudi proizvodnji za izvoz 
dajemo večji poudarek. Nad
aljevali bomo z obnovo in 
širitvijo hmeljišč na območju 
občine Žalec (KZ Savinjska 
dolina in Kmetijstvo Žalec), v 
Kmetijskem kombinatu 
Šmaije in KZ Drava Radlje — 
vsega skupaj okrog 230 ha. 

Programiramo več investi- 
) govejega 
'Žepinaza 

800 pitancev, Imeno za 800 
pitancev, hlev za 250 krav 
molznic vZaloguitd.Naložbe 
smo predvideli tudi v ostalih 
DO v SOZD Hmezad, ki so 
namenjene proizvodnji hra
ne. Aktivirali bomo nove zbi
ralnice mleka ter ustanavljali 
nove hlevske skupnosti z 
združenimi kmeti. Načrtuje
mo nadaljnji razvoj proiz
vodnje brojlerjev v zasebnem 
sektoiju in večjo farmo v Ra
dljah v družbenem sektorju.

Tudi ostale dejavnosti, kot 
so trgovina, gostinstvo in in
dustrija bodo deležne vse po
zornosti in usklajenega raz
voja.

Da bi za 20 % povečali iz
voz, bomo morali ustrezno 
organizirati proizvodnjo. Na
loge so zahtevne in jih bo 
'možno uresničiti z določenimi 
bančnimi krediti. Tu velja 
pripomniti, da snujemo tudi 
nove projekte za novo proiz
vodnjo.«

S. občan: »Povezovanje 
.kmetijstva v celjski regiji in na 
slovenskem prostoru?«

V Gorišek: »Nekaj kmetij
skih organizacij je povezanih 
v SOZD Merx, druge v SOZD 
Hmezad, pa ZKZ Mozirje v 
SOZD KIT Ljubljana itd. 
Pomeni, da je povezanost 

’ različna. V tem Hmezad v 
proizvodnji mesa, zlasti s 
področja perutninarstva, pri
speva velik delež k zadovoljivi 
preskrbi. Oskrbuje tudi pre

težni del celjske regije z moč
nimi krmili, zlasti še za pro
izvodnjo perutnine. Podobna 
organiziranost kmetijstva je 
tudi na širšem slovenskem 
prostoru.«

S. občan: »V bitki za večjo in 
racionalnejšo kmetijsko (tr
žno) proizvodnjo je nevzdržno, 
da nam kar precejšnji del ome 
zemlje prerašča gozd. To ne 
velja le za kmetije brez ljudi. 
Kakšne so možnosti, da bi to 
zemljo obdelovali?«

V. Gorišek: »Škoda je, da 
tako izgubljamo veliko zem
ljišč, ki so bila namenjena 
pridelovanju hrane. Nekatere 
kmetije v hribovitih območjih

Vlado Gorišek, dipl. ing.

so prazne, ker so kmetje po
mrli. Veliko je tudi takih 
zemljišč, ki so le na pol obde
lana. Za takšne kmetije je 
treba izdelati ustrezne pro
grame. Zemljo je treba dati 
tistemu, ki jo je pripravljen 
obdelovati, to je družbenemu 
sektorju ali združenemu 
kmetu.

Tudi v naši občini je kar 
precej slabo obdelanih zem
ljišč, nekaj pa tudi neobdela
nih. Pri tem bi morala odigrati 
večjo vlogo Kmetijska zem
ljiška skupnost in tudi drugi 
dejavniki —■ zadruga, TZO in 
pospeševalci. Pri tem bo treba 
razreševati tudi socialna 
vprašanja oziroma skrbeti za 
preživninsko varstvo in druge 
oblike zaščite kmetov, ki so 
pripravljeni odstopiti svojo 
zenlljo. V resolucije o nadalj
njem razvoju kmetijstva je 
treba vnašati tudi takšna 
vprašanja.«

S. občan: »V povojnih letih 
smo v Jugoslaviji pa tudi v 
Sloveniji pozidali velike povr
šine obdelovalne zemlje, kar 
pomeni, da smo si sami odža
gali vejo. Ali to velja tudi za 
Savinjsko dolino?«

V. Gorišek: »Tudi za našo 
dolino velja, da smo veliko 
kvalitetne zemlje pozidali v ne 
glede na sprejet urbanistični 
programč ki določa zazidalne

okoliše. Tudi obrobna zem
ljišča je treba čuvati, če so 
pomembna za pridelovanje. 
V Hmezadu si prizadevamo, 
da gradenj na dobrih zemlji
ščih ne bo več, razen v izje
mnih primerih, ko izgradnjo 
narekujejo komunalni ali 
drugi širši družbeni interesi. 
Smernic se bodo morale do
sledno držati tudi ustrezne 
skupščinske službe.

S slabim gospodarjenjem s 
kmetijskimi zemljišči oz. z 
raznimi pozidavami napravi
mo nepopravljivo škodo. Več’ 
bo treba storiti za zaokrože
vanje zemljišč in komasacije. 
Odgovorne naloge nas čakajo 
tudi na področju melioracij.«

S. občan: »V Jugoslaviji pa 
tudi na Slovenskem že nekaj 
let nazaj upada proizvodnja 
mleka, kar sicer ne velja za 
celjsko regijo. Bo nova mle
karna v Arji vasi imela zago
tovljeno količino mleka?«

V. Gorišek: »Za upadanje, 
proizvodnje mleka je več 
vzrokov od same osnovne 
črede do cenovnih odnosov. 
Mleko je še prepoceni oziro
ma ni pravega razmerja med 
ceno mleka in ceno krmil. S 
takšnimi neurejenimi ceno
vnimi odnosi smo napravili 
nepopravljivo škodo na 
osnovni čredi v družbenem 
sektorju. Čeprav na primer 
Hmezad dosega glede mol- 
znosti svojih čred nadpopre- 
čno molznost krav, nastaja 
velika izguba, ki jo  pokrivajo 
druge dejavnosti.

Liter mleka v družbenem 
sektorju je strahotno obre
menjen z raznimi dajatvami, 
prispevki itd. Še vedno pa 
ostaja glavni krivec nazado
vanja mlečne proizvodnje ce
novno nesorazmerje.

V celjski regiji je proizvod

nja mleka še vedno v porastu. 
Glede mleka za potrebe nove 
mlekarne bi omenil le to, da 
ga bo dovolj, če bomo kar 
najhitreje odpravili sedanja 
cenovna neskladja. Pospeše
valna služba si bo morala 
močno prizadevati za večjo 
prirejo mleka v zasebnem

nosti tesnejšega povezovanja 
obstoječe predelovalne indu
strije z enotnejšim nastopa
njem na tržišču?«

V Gorišek: »Takšne mož
nosti so. Gre zlasti za po
dročje klavniške in mesno 
predelovalne industrije. Skle
njen je že drugi samoupravni

Jugoslovansko kmetijstvo lahko po ugotovitvah ne
katerih japonskih in zapadnih evropskih strokovnjakov 
preživlja okrog 100 milijonov ljudi, pa tudi več. Pomeni, 
da imamo še velike neizkoriščene rezerve in je prava 
sramota, da še uvažamo hrano.

Osnovni problem je, daje veliko zemlje neobdelane 
in da nam zemlja po hektaru daje premalo žita, -mesa, 
mleka in drugih proizvodov. Po proizvodnji na hektar 
smo med slabšimi v Evropi, kljub temu da imamo dobre, 
ponekod pa tudi odlične naravne pogoje. Očitno je, da 
tudi v celjski regiji nismo izkoristili vseh možnosti, kijih 
imamo, in da nas na tem področju čakajo pomembne

sektorju. V odkup bo treba 
zajeti večje število krav, po
trebno bo povečati tudi od
kup po kravi. Da bo to mož
no, kaže podatek, da trenut
no z odkupom zajamemo v 
celjski regiji le polovico vi
škov in da odkup mleka po 
kravi znaša le 1500 litrov.

Zavzemamo se za razne 
interne oblike stimulacijske
ga spodbujanja proizvajalcev 
za večjo proizvodnjo, svoj 
delež pa bo nedvomno mora
lo prispevati tudi združeno 
delo, da bi zagotovili nemote
no oskrbo. Reja krav molznic 
ima sicer tudi v Sloveniji 
absolutno prednost pred pi
tanci. Če ni krave, ni mleka 
in mesa!

Ob izteku letošnjega leta 
ali v začetku prihodnjega leta 
bo začela obratovati nova 
mlekarna v Arji vasi z dnev
no kapaciteta 150.000 litrov 
mleka. Té kapacitete ria za
četku sicer ne bodo v celoti 
istalirane, v dveh, treh letih 
pa računamo, da bo na voljo 
150.000 litrov mleka, kajti za 
takšno proizvodnjo in odkup 
so realne možnosti.«

S. občan: »Kakšne so mož-

sporazum, ki pa ga žal še ne 
izvajamo, pa ne po krivdi 
Hmezada.«

S. občan: »Kmetijstvo še 
vedno tarejo visoke režije, kar 
seveda občuti tudi potrošnik. 
V čem vidite možnosti za 
zmanjšanje režije?«

V Gorišek: »Režije so res 
visoke. Vendar ne po krivdi 
delavcev v teh službah. Vzro
ki tičijo tudi v tem, da se 
nekatere enostavne zadeve 
vse preveč zapletajo z ukrepi 
in predpisi, skratka, zbirokra
tizirali smo jih. Pa je možno 
nekatere zadeve poenostaviti 
z manj vmeševanja od zunaj. 
Tu je treba narediti red. Res 
pa je tudi, da nemalokrat zelo 
poenostavljamo, kaj je režija. 
Vse mečemo v en koš — od 
nujno potrebnih strokovnja
kov do drugih delavcev, ki so 
potrebni, da določen sistem 
sploh deluje.

Bo pa držalo, da je potreb
na večja družbena racionali
zacija, saj bi lahko brez toliko 
nepotrebnih opravil, evidenc 
in statistik ravno tako uspeš
no delali.

Vprašanja je zastavljal 
Lojze Trstenjak

Oranje v Savinjski dolini

(Nadaljevanje s L strani) 
se je uspešno vključila v med
narodno delitev dela, povečala 
delež izvoza od 6,7 °7o v letu 
1979 na 15,5 % v letu 1982 
ocKcelotnega skupnega prihod
ka. Finančno je to pomenilo 
preko 400 % povečan izvoz. S 
tem je delovna organizacija 
dvakratno pokrila uvoz z izvo
zom. Tak razvoj in uspešno 
poslovanje sta preboldsko tek
stilno tovarno uvrstila med 200

največjih delovnih organizacij 
v Sloveniji, v letu 1981, na 128 
mesto.

Ivan Žagar je v okviru skr
bno zastavljenega teamskega 
dela posvečal veliko skrb tudi 
naložbam v manj razvitih ob
močjih Slovenije in Jugoslavi
je. Delovna organizacija je us
tanovila obrat v Pristavi na 
Kozjanskem in pozneje z refe
rendumom priključila Predil
nico v Biogradu na moru. Ta

Predsednik M S  ZK S, dr. Emil Rojc, čestita k visokemu priznanju.

je v novih pogojih začela us
pešno poslovati. Vidna so tudi 
njegova prizadevanja- za sa
moupravno dohodkovno 
povezovanje z drugimi tekstil
nimi proizvajalci.

Ivan Žagar nam je med dru
gim dejal, dà so takšni gospo
darski rezultati odraz dobro 
zastavljenega teamskega dela 
in razvejane samouprave. Me
ni, da je dobro zastavljeno de
lo vrednota, ki odtehta vse 
drugo.

Njihova parola je: čim manj 
govorjenja, pa več dela. Za
nimivo je, da seje delavskega 
sveta ponavadi ne trajajo več 
kot uro, pa s tem ni okrnjeno 
sam oupravno  od ločan je  
pretehtajo in tako so zadeve 
delavcem jasne. Uspešni so 
tudi zato, ker ima kolektiv 
zaupanje v vodstvo. Če bi se 
zgodilo, da bi slabo planirali, bi 
nedvomno izgubili zaupanje de
lavcev.

Ivan Žagar: „Vemo, da bo 
letošnjo leto v marsičem še

težje od lanskega, zato smo ga 
pričakali kar najbolje organizi
rani. Že lani smo izvoz pove
čali za 200 %. Le tako smo 
izpolnili vse izvozne obveznosti 
in si hkrati zagotovili potrebne 
devize na surovine.”

Letos načrtujejo za 20 % ve
čji izvoz, kar ne bo lahka nalo
ga. Ponosni so na vsak primer, 
ko dosegajo nižjo ceno pri 
svojih proizvodih kot njihovi 
partnerji. Kakšenkrat jim kdo 
očita, češ da niso izkoristili 
stanja na tržišču, ko je možno 
blago prodati tudi po višjih ce
nah, vendar ima kolektiv svojo 
računico. Zaveda se, da je to 
pravšnja pot v stabilizacijo.

„Izvoz naših proizvodov je 
naša najpomembnejša naloga, 
kajti le z večjim izvozom si 
bomo zagotovili nemoteno 
poslovanje in pričakovani 
dohodek.” ,

Dvajsetodstotni večji izvoz 
je na realni osnovi. Letos bo 
začela obratovati s polno 
zmogljivostjo nova predilnica

KLJUB
REKORDNI LETINI 
UVOZ PŠEN ICE

Minulo leto je bilo za jugo
slovansko kmetijstvo rekor
dno, saj toliko hrane še nikoli 
nismo pridelali. Kljub izrednim 
dosežkom pa s pridelavo nismo 
uspeliv celoti odpraviti uvoza. 
T ako je ZIS že napovedal uvoz 
500 tisoč ton pšenice, defici
tarni pa smo tudi pri olju in 
sladkorju, tako da si bo treba 
tudi tu še pred iztekom leta 
pomagati z uvozom.

Pa nas sedemodstotna rast 
proizvodnje v kmetijstvu kljub 
temu hrabri in spodbuja k še 
večji proizvodnji, saj vemo, da 
še imamo rezerve. V tem času 
je najvažnejša spomladanska 
setev. Zvezni izvršni svet je na 
nedavni seji sprejel predlog 
ukrepov za uresničitev pro
grama spomladanske setve za 
okoli 4,5 milijona hektaijev. 
Republikam in pokrajinam je 
priporočil, <Ja tudi z ukrepi 
davčne politike spodbujajo 
boljšo izrabo obdelovalnih po
vršin in zagotavljajo ustrezno 
strukturo setve.

Ozimna žita so se lepo ob
rasla in če  jih bo pred hujšimi 
mrazom zaščitila snežna od
eja, lahko pričakujemo prav 
dober rod. Kmetije? pa si pri
zadevajo tudi za pridelavo in
dustrijskih kultur, še zlasti 
oljnic in sladkorne pese.

Tudi slovensko Kmetijstvo 
je v letu 1982 povečalo pride
lavo in prirejo za domala — pet 
odstotkov in to zlasti po za
slugi nadpoprečnih pridelkov v 
poljedelstvu in vinogradništvu. 
Pridelek pšenice je bil rekor
den, prav tako pa tudi koruze in 
sladkorne pese. Pri tem je  
zlasti razveseljivo, da smo od
kupili trikrat več pšeničnega 
zrma kot predlapi.

Čeprav nova letina najbrž ne 
bo takšna kot lanska, obstaja 
možnost, da pridelke še pove
čamo na račun boljše tehno
logije, odbire -semen in i  izda
tnim gnojenjem in dognojeva
nj^ !.

V žalski občini so kmeto
valci (velja za oba sektorja) 
kljub neugodnemu vremenu v 
prvi polovici jeseni pravočasno 
zasejali ozimna žita, zato sedaj 
na pomlad ne bo potrebe jio 
setvi jarih žit. Posevki lepo 
kažejo in če jih bomo spomladi 
dognojevali, lahko pričakuje
mo uspešno letino.

v _ ' L. T r ste n ja k /

v Biogradu na moru, ob koncu 
leta pa bo steklo delo tudi v 
novi tkalnici. Večji del njenih 
zmogljivosti namenjajo izvozu 
in tako si obetajo bistveno 
povečati izvoz na tuje tržišče. 
Med tem ko so bili lani večkrat 
prisiljeni izvažati za vsako 
ceno, letos računajo, da bodo 
tržišču ponudili z višjo stopnjo 
obdelave oplemenitene proiz
vode, ki bodo seveda dosegli 
višjo ceno.

Vso skrb še naprej namenja
jo naložbam v manj razvita 
slovenska in jugoslovanska 
območja. Ugotavljajo, da v 
Preboldu ni ve? delovne sile za 
razširjeno proizvodnjo, brez 
širjenja pa ni napredka, zato 
odpirajo in razvijajo proizvod
njo tam, kjer so šf delavci. 
Korist je obojestranska. 
Tekstilna tovarna Prebold s 
tem hkrati pomaga manj razvi
tim pri zaposlovanju raz
položljive delovne sile.

Naše čestitke, Ivan Žagar!
Lojze Trstenjak

K O M A SA C IJA  ZEM 
LJIŠČ V  KAPLJI VA SI

V domu gasilskega društva 
Kaplja vas so potekali razgo
vori med lastniki zemljišč, ki 
naj bi pristopili h komasaciji, 
in med predstavniki občinske 
zemljiške skupnosti, Geodet
skega zavoda Slovenije, pred
stavniki Hmezada — zemljiški 
oddelek, KK Temeljne zadru
žne enote Prebold, krajevne 
skupnosti Prebold in Skupšči
ne občine Žalec. Razgovor je  
pripravila krajevna konferenca 
SZDL Prebold.

O pomenu vrednosti koma
sacije je spregovoril tudi dele
gat z Gomilskega, kjer so s 
komasacijo zemljišč že dosegli 
pričakovane rezultate. Le-ti se 
kažejo v povečanem pridelku 
in v zmanjšanih stroških pro
izvodnje, kar je tudi bistvo 
komasacij.

Postopek komasacije fi
nancira z 42 odstotki Repu
bliška skupnost za kmetijstvo, 
59 odstotkov prispeva občina, v 
kateri se komasacija izvaja, 
sedem odstotkov pa je doslej 
financirala Kmetijska zemlji
ška skupnost, kar pomeni, da 
lahko lastniki zemljišč brez. 
udeležbe sredstev pridobijo 
ustreznejše površine za obde
lavo, s  tem pa lahko povečajo 
tudi hektarski donos. Koma
sacija v Kaplji vasi bo teijaia  
tudi izsuševanje, zasipavanje 
stare struge Boljske, ravnanje 
terena in še več manjših del. 
Vse to pa bo v prid kraju sa
memu, ljudem, ki tu živijo, in 
lastnikom zemljišč.

Kot kaže, je zainteresira
nost za komasacijo precejšna, 
zato bodo z njo pričeli že v tem  
letu, dela pa bodo zaključena 
predvidoma v letu 1985.

D . Naraglav^



NOVE
OBRESTI

V tem - m esecu poteka v 
bankah postopek sprejemanja 
samoupravnega sporazuma o  
politiki obrestnih mer. N ov  
sporazum naj bi stopil v ve
ljavo s 1. februarjem 1983, 
prinaša pa bistveno višje ob
restne mere in sicer

—  Obresti za sredstva na 
vpogled uporabnikov druž
benih sredstev iz gospodarstva 
bodo znašale 4  %, dosedaj 2 %. 
Tudi v bodoče banke ne bodo 
plačevale obresti za sredstva 
na vpogled uporabnikom  
družbenih sredstev iz nego
spodarstva.

— Povečale se  bodo obresti 
za nenam ensko vezane dinar
ske depozite vsem uporabni- 
kpm družbenihsredstevza4 % 
točke pri vezavi d o  enega leta 
in za 9  % točk pri vezavi nad 
eno leto.

— Obrestna mera za m ed
bančne likvidnostne kredite 
bo znašala predvidom a 26 V  
doslej je  znašala 16 %. *

— Višje bodo obresti za 
nenamensko vezana sredstva 
občanov ozirom a se uvajajo 
nove kategorije vezave.

— Obrestna mera za po
trošniške kredite do enega leta., 
bo 20 %, nad enim  letom pa 
25 % (Sedaj je  veljala enoletna  
obrestna mera 18 %).

POVEČANE O BRESTI 
BO DO  VELJALE ZA KRE
DITE, NAJETE PO  SPRE
JE M U  SA M O UPRA VNE
GA SPO R A Z U M A . ŽE  
ODO BRENIM  KREDITOM  
SE O BRESTI NE B O D O  
SPREM ENILE.

S povečanjem pasivnih ob
resti se bodo bančni stroški 
bistveno povečali, kar pom e
ni. da bodo banke primorane 
povečati aktivne obresti, t. j. 
obresti za odobrene kredite. 
Za selektivne nam ene in pri
oritetne naložbe (npr. izvoz, 
kmetijstvo) še bodo obrestne 
mere zvišale za 5 — 6 odsto
tnih točk. za ostale kredite pa 
do 8 odstotnih točk. (Tako bo 
na primer dosedanja obrestna 
mera 18 % po novem  26 %.)

Zvišane obrestne mere 
bodo prizadete v prvi vrsti 
organizacije združenega dela. 
ki nimajo dovolj lastnih ob
ratnih sredstev. A. Praprotnik .

Še naprej 
varčevanje z 
gorivi

Vse kaže. da bo treba tudi 
letos varčevati s pogonskim i 
gorivi, da. bi uspešno prebro
diti tegobe energetske krize. 
ZIS sicer zagotavlja, da bo 
bencina, nafte in drugih na
ftnih derivatov v okviru om e
jene potrošnje dovolj, vendar 
brez varčevanja ne bo šlo.

Lahko bi zapisali, da sm o se 
z om ejeno potrošnjo bencina 
že nekako sprijaznili in vožnje 
z osebnimi avtom obili prila
godili dejanskim m ožnostim , 
ki nam jih dajejo bencinski 
boni. V službo in dom ov se 
vozim o z vlaki in avtobusi, vse 
večjo veljavo pa dobiva tudi 
kolo.

Avtobusne delovne organi
zacije in železnica so poskrbeli 
za boljše prom etne zveze. Če 
ujameš dobro zvezo, je  m ožno 
priti iz Celja ali Žalca v eni uri 
v Ljubljano in toliko traja tudi 
vožnja z osebnim  avtom obi
lom. Povrh pa je  vožnja z av
tobusom ali vlakom  izdam o  
cenejša.

V nekoliko težjem položaju  
sodelavci, ki prihajajo na delo  
iz odmaknjenih zaselkov, kjer 
imajo slabše avtobusne zveze.

Ali bom o z bencinskimi 
boni uravnavali potrošnjo 
skozi vse leto. bi za zdaj težko 
rekli kaj določnega. Vem o  
samo. da jih  bom o uporabljali 
prve tri mesece. Če bi se 
energetska situacija izboljšala, 
lahko pride že m ed letom do  
sprememb, vendar pa bom o še 
naprej varčevali z  gorivi in 
tako prispevali svoj delež k 
stabilizaciji.

Potrošniki seveda tudi 
sprašujejo, kako bo z oskrbo 
kurilnega olja. pa s premo
gom , drvmi in drugimi gorivi? 
Velja povedati, da s i j e  veliko  
potrošnikov m edtem  že pre
uredilo svoje peči na trda g o 
riva in tako računajo na pre
mog m drva. Naši rudniki de
lajo »s polno paro«, zato ra
čunamo. da bo preskrba s 
premogom zadovoljiva, f .  L.

Zaposlov anje in štipendiranje sta tisti vprašanji, ki zanimata 
predvsem mlade oziroma tiste, ki trkajo na vrata naših delovnih 
organizacij, upajoč, da se bo tudi zanje našla štipendija ali prosto 
delovno mesto. Kakšna je bila občinska kadrov ska politika in kaj 
nam obetajo v letošnjem letu — o tem smo se pogovaijali z Vero 
Orešnik-Juhart, vodjo kadrovske službe pri skupščini občine 
Žalec.
Lani smo zaposlovali več kot 
smo načrtovali

Ko smo ugotavljali ka
drovske potrebe in rast zapo
slovanja za lansko leto. jebilo  
rečeno, da naj bi rast zapo
slenosti znašala približno 
1.8 %. T a odstotek je  bil podan 
kot možna rast. kako paje bilo 
v resnici? Po podatkih sku
pnosti za zaposlovanje je  bila 
do konca leta 1982 poprečna 
stopnja zaposlovanja v občini

2.3 %. Realiziran je tisti del 
resolucijskih določil, kjer smo 
dali poseben poudarek zapo
slovanju strokovnih delavcev 
oziroma kadrov. Po napove
dih OZD in drugih nosilcev 
planiranja je bilo do konca 
leta ixl načrtovanih novih za
poslitev kar 58 % strokovnih 
kadrov.

Razhajanja med kvalifikacij
sko strukturo iskalcev zapo
slitve in razpisanimi delovnimi 
mesti

Po zadnjih podatkih je  bilo 
ob koncu leta pri skupnosti za 
zaposlovanje prijavljenih 116 
nezaposlenih oseb. med njimi 
39 tistih, ki iščejo prvo zapo
slitev. Na eni strani imamo

pojav nezaposlenih, po drugi 
pa ostajajo neuspešni razpisi 
prostih del in nalog. Zakaj? 
Gre za strukturno kadrovsko 
neusklajenost, ki je posledica 
nerealno izkazanih potreb po 
kadrih in izobraževanja po
sameznikov na t.i. lastno željo, 
neodvisno od problema bo
doče zaposlitve. Generacija 
študentov, ki prihaja s fakul
tet. se je odločala za smer 
izobraževanja pred večimi

leti. takratne in srednjeročne 
potrebe prejšnjega obdobja 
pa niso predvidele takšnih 
sprememb v možnostih go
spodarenja. kot jih imamo 
danes. Problema nezaposle
nosti pravzaprav ni bilo. vsaj 
ne kadrov z visoko izobrazbo. 
Rešitev problema bo najbrž 
treba poiskati v delni preraz
poreditvi kadrov, to pa po
meni. da mladi ne bodo mogli 
Jakoj opravljati del. za katera 
s») si pridobili ustrezno izo
brazbi».

Ali pomeni zaostrena gospo
darska situacija odstopanje od 
začrtanih kadrovskih poti?

Ko smo sprejemali druž
beni plan za petletno obdobje.

je najbržmalokdo pomislil, da  ̂
se bodo pojavile takšne go
spodarske težave, kot jih ob
čutimo danes. To se bo od
ražalo tudi pri načrtovani ka
drovski politiki in možnostih 
zaposlitve. Dosledanje plani
rane stopnje zaposlovanja so 
realizirane, ni pa uresničena 
predvidena rast realnega do
hodka.

Kako bomo zaposlovali letos?
Po predvideni stopnji 1.5 % 

bo mogoče v tem letu zaposliti 
190 novih delavcev.

171 a člen Zakona o delovnih 
razmeijih omogoča ženskam po
daljšanje delovne dobe oziroma 
izenačitev z moško delovno dobo. 
Ob tem se nam vsiljuje vprašanje- 
ali so takšne odločitve res umestne 
in pametne v času, ko vse več ljudi, 
zlasti mladih, zaman čaka na 

. ustrezno delo?

Prednost pri zaposlovanju 
bodo imeli mladi in pa tiste 
OZD s področja gospodar
stva. ki bodo izvedle investi
cije. Hkrati bi bilo treba dvi
gniti tudi izobrazbeno struk
turo že zaposlenih. OZD ter 
druge organizacije in sku
pnosti so predvidele v svojih 
načrtih, da bodo letos zapo
slile 65 pripravnikov.

Odpravljanje pogodbenih del 
in zmanjšanje režije — pot do 
novih delovnih mest?

V resoluciji o izvajanju 
družbenega plana občine za 
obdobje 1981—85 v letu 1982 
je zapisano: '»zaradi narašča
nja nezaposlenosti moramo 
omejiti oziroma odpraviti 
oblike del po pogodbah, v 
večji meri realizirati odhode v 
pokoj in zaposliti več pripra
vnikov ter drugih mladih 
iskalcev zaposlitve.« Problem 
je obravnavala tudi skupščina 
občine in sprejela sklep, na 
osnovi katerega so bili nare
jeni seznami OZD. organiza
cij in skupnosti, ki imajo pre
cej pogodbenega dela. Z vodji 
kadrovskih služb je bilo do
govorjeno. da se sklepajo po

godbe le v najnujnejših pri
merih.

! "NV osmih mesecih prejšnjega leta 
je bilo sklenjenih 1962 pogodb o 
delu in to z upokojenci 106. z  de
lavci v rednem delovnem razmerju 
163 in z ostalimi 1597. Večina po
godb o delu se nanaša na opra
vljanje del v kmetijstvu.

V J
Podatki skupnosti za zapo

slovanje kažejo, da je zapo
slovanje na režijskih delih 
zaustavljeno. Prezaposlova
nje delavcev iz režijskih del na 
proizvodna dela potekajo v 
nekaterih organizacijah brez 
zapletov, težave pa se poja
vljajo tam. kjer je nujno po
trebno zmanjšati število de
lavcev v teh službah zaradi 
reorganizacije ali nastajanja 
izgub. V zadnjem času se s 
takšnimi težavami ukvaijajo v 
Sigmi in Montani.

Štipendiranje kroji usodo za
poslovanja

Kvalitetna kadrovska poli
tika je v precejšnji meri odvi
sna od ustreznega sistema šti
pendiranja. Cilj usmeijenega 
izobraževanja je. da čim več
jemu številu učencev podeli
mo kadrovske štipendije, ki bi 
bile odraz resničnih potreb 
združenega dela. s tem pa bi 
bilo učencem zagotovljeno 
tudi delo. Kaj je  bilo stoije- 
nega v zvezi s tem v preteklem 
letu?

Konkreten odgovor je  ta
kšen: združeno delo na ob
močju občine ima 666 štipen
distov. letos pa bo od tega 166 
štipendistov zaključilo šola
nje. Razlike h kadrovskim šti
pendijam prejema iz občin
skega sklada 133 štipendistov. 
250 pa jih ima štipendijo iz 
združenih sredstev. Smo ena 
redkih občin, kjer OZD 
predvsem s področja gospo
darstva niso na račun združe 
nih sredstev zmanjševale šte
vila razpisanih kadrovskih 
štipendij, celo obratno, to pa 
pomeni, da postaja skrb za 
lastne kadre vse večja.

Čez dobra dva meseca bodo 
novi razpisi štipendij. Raz
merje med kadrovskimi šti
pendijami in tistimi iz zdru
ženih sredstev bo najbrž 
ostalo enako, kar dovoljujejo 
tudi zbrana sredstva na ob
činskem nivoju. Irena Jelen

Pomislimo danes, kje jih bomo zaposlili jutri

O D L IK O V A N J A  
P R E D S E D S T V A  S F R J

Predsednik občinske 
skupščine Viljem Petek je 
izročil državna odlikova
nja. ki so jih prejeli: GA
SILSKO DRUŠTVO ŽA
LEC — red zaslugza narod 
s srebrnimi žarki; Alojz 
SELAN — red dela z zla
tim vencem; Ivan ZOTEL 
— red zaslug za narod s 
srebrno zvezdo; Jožef 
ARČNIK. Martin CI
LENŠEK. Brigita ČR-, 
ČEK. Stanislav DEBE
LAK. Zinka GROBEL
NIK. Albinca JECL. Jože 
JOŠT. Edvard KOVA

ČIČ. Jože K ROFLič, Fa
nika SENICA. Viktorija 
TRATNIK. Terezija VE- 
G EU . Minka VIRT. Te
rezija ŽLAUS (vsi red dela 
s srebrnim vencem); Mira 
PAPEŽ. Metka STRNAD 
in Erika VIRANT — me
daljo zaslugza narod; Mar
jan ANTLOGA. Franc 
DELL N JAK. Marjana 
KOLAR. Alojz KOS. 
Marija SANDA in Danica 
VERDEV pa medaljo 
dela.

Vsem odlikovancem 
tudi naše čestitke.

Kolikšne so prispevne stopnje
v občini Žalec
Stopnje davkov in prispevkov iz osebnega dohodka v občini Žalec, ki 
so veljavne od 1/1 — 1983 dalje in so objavljene v Uradnem listu SRS, 
št. 45/82. so:

1. Republiški davek iz osebnega dohodka znaša 1.30
2. Posebni republiški davek iz osebnega dohodka znaša 0.40
3. Občinski davek iz osebnega dohodka delavcev znaša 0,50
4. Posebni občinski davek iz osebnega dohodka 0,50
5. V republiški skupnosti otroškega varstva združujemo sredstva vse

občine Slovenije po enotni stopnji 1,02
6. V občinski skupnosti otroškega varstva združujemo sredstva po  

principu
— kraj bivanja — v višini 1,59
in — po kraju delovnega mesta — po stopnji 0.88

7. Za izobraževalno skupnost združujemo sredstva po stopnji 5.61
8. Za kulturno skupnost Slovenije združujemo sredstva zopet v  vseh

občinah Slovenije po stopnji 0.54
9. Za občinsko kulturno skupnost Žalec po stopnji 0.41

10. Za telesno kulturno Skupnost po stopnji 0 3 4 7
I L Za skupnost socialnega skrbstva po stopnji 0.92
12. Za skupnost zdravstvenega varstva po stopnji 1.07
13. Za skupnost pokojninsko invalidskega zavarovanja združujemo v

vseh občinah Slovenije sredstva po stopnji 1339
Skupaj stopnja davkov in prispevkov 2 8 3 7 7
Prispevek za solidarnost v obdobju 1982— 1985 (za potres 
v C m ig o r i) 0,8
Skupna stopnja obrem enitve osebnega dohodka 29.177

1. Od 21. januarja 1983 se obračunava in plačuje nov davek iz  
osebnega dohodka delavcev za zagotavljanje sredstev za republiške 
blagovne rezerve v letu 1983 — po stopnji 0.4 %.

Prispevki iz dohodka od osnove dohodek so  sledeči:
L Izobraževalna-skupnost Slovenije 0 3 4
2. Posebne izobraževalne skupnosti im ajo stopnjo od  0.72 % do

2.8 %
Za posebne raziskovalne skupnosti znaša stopnja o d  0,08%  do  

0.14%
Prispevne stopnje za financiranje programov občinskih sam ou

pravnih interesnih skupnosti naše občine sm o v letu 1982 trikrat 
spremenili oziroma sm o prvotno sprejete stopnje dvakrat znižali. Tako 
pogoste sprem em be prispevnih stopnej so potrebne predvsem zaradi 
večjih izplačil osebnih dohodkov, kot so bila planirana.

Devet občin v SR Sloveniji im a skupno prispevno stopnjo iz 
osebnega dohodka nižjo kot v Žalcu. Torej im a kar petdeset slovenskih 
občin višjo prispevno stopnjo kot jo  im am o v Žalcu. Mariborske 
občine so opredeljene skupaj s prispevno stopnjo 27.997. kar p a je  nižje 
od žalske.

Najvišja skupna prispevna stopnja je  zabeležena v občini Škofja 
Loka. in sicer 31,568, in najnižja v občini Tržič 27.56.

V celjski regiji imajo višjo prispevno stopnjo od naše občine: Celje 
29.93. Laško 28.59. Mozirje 28.81. Slovenske Konjice 29.73. in Šentjur 
37.447. Nižjo pa imata Šm aije 28,097 in Titovo Velenje 27,96.

Sprememba 
zakona o 
zdravstvenem 
varstvu

Skupščina SR Slovenije je  
27. decembra 1982 sprejela 
spremembo zakona o  zdrav
stvenem varstvu.

Sprememba zakona ureja 
predvsem področje soudelež
be uporabnikov (participaci
ja) k zdravstvenim storitvam, 
bolj točno, odpravlja nekatere 
oprostitve plačevanja partici
pacije.

Od 7. januarja 1983, ko je  
sprememba zakona v veljavi, 
pa prihaja pri delu v zdravstvu 
ravno zaradi tega do določe
nih nejasnosti med zdravstve
nimi delavci in občani.

G lede na spremembo za
kona. prispevka posameznih 
uporabnikov (participacije) ni 
mogoče določiti:

— novorojencem, 'dojenč
kom ter predšolskim in šol
skim otrokom.

— učencem in študentom  
usmeijenega izobraževanja, 
ki niso v delovnem  razmeiju,

— ženskam, ko gre za sto
ritve v zvezi z nosečnostjo, 
porodom in materinstvom,

— imetnikom Partizanske
spomenice 1941, odlikovan
cem z redom narodnega he
roja in drugim borcem na
rodnoosvobodilne vojne, ki 
imajo čas udeležbe v vojni in 
čas aktivnega in organizacij
skega dela v  narodnoosvobo
dilnem boju priznan v dvoj
nem trajanju do 15. maja 1945; 
vojaškim invalidom in civil
nim invalidom vojne, ter uži
valcem stalne republiške ali 
občinske priznavalnine; bor
cem španske narodnoosvobo
dilne in revolucionarne vojne 
1936— 1939; udeležencem
narodnoosvobodilnega giba
nja Grčije; borcem za severno 
mejo v letih 1918— 1919 in 
slovenskim vojnim dobro
voljcem iz vojn 1912— 1918; 
odlikovancem z redom Kara- 
djordjeve zvezde z meči, z re
dom Belega orla z m eči in zlato 
medaljo Obiliča;

— brezposelnim osebam , ki 
prejemajo začasno nadom e
stilo ali denarno pom oč po 
predpisih o  zavarovanju za 
primer brezposelnosti ter nji
hovim ožjim družinskim čla
nom. kijih preživljajo in živijo 
z njimi v skupnem gospodinj-

' stvu;

— zavarovancem v social
nih zavodih in prejemnikom  
družbenih denarnih pomoči;

— upokojencem, ki preje
majo varstveni dodatek ter 
njihovim ožjim družinskim  
članom, ki jih preživljajo in 
živijo z njimi v skupnem g o 
spodinjstvu;

— za zdravstvene storitve v 
zvezi z  uveljavljanjem pravic 
do zdravstvenega varstva pri 
zdravljenju nalezljivih bole
zni. pri katerih je  predpisano 
obvezno zdravljenje, malignih 
rakastih obolenj, sladkorne 
bolezni, duševne bolezni in 
živčno — mišičnih b o lezn i,. 
multiple skleroze, hemofilije, 
pri preventivnih in zdravstve
no vzgojnih ukrepih v okviru 
zakonsko zagotovljenih pra
vic. ter pri zdravljenju in negi 
na domu, če gre za storitve iz 
zagotovljenega programa.

Sprememba zakona pred
videva tudi oprostitev partici
pacije uporabnikom, ki zaradi 
svojega gm otnega položaja ne 
morejo prispevati k stroškom  
za zdravstvene storitve, kar 
bodo ugotavljale občinske 
zdravstvene skupnosti na 
podlagi enotno dogovorjenih 
meril v Skupnosti socialnega  
varstva Slovenije. Do takrat, 
ko bodo enotna merila dogo- 
voijena. pa je  za to pristojen 
Odbor za varstvo pravic pri 
občinski zdravstveni skupno
sti. Za vse ostale kategorije 
uporabnikov in uveljavljanje 
zdravstvenih storitev za bole
zni. ki niso zgoraj navedene, 
pa se plačuje participacija.

Opozoriti je potrebno tudi na 
to, da dosedanji vpisi oprosti
tev v zdravstvenih izkaznicah 
ne veljajo več (na primer: pri 
delovnih invalidih, pri uporab
nikih z nad 70 % telesno okva
ro, itd.) in, da je potrebno 
upoštevati zakonska določila.

Piroška Grilanc
v J

t



Pohorski bataljon
8. januarja je minilo 40 let s svojo mamo 3. julija 1942. 

od veličastne bitke pohorske- Slavka KRAJNC (Dečeva 
ga bataljona na Osankarici. V Mara)-Maija, dijakinja, roje- 
njej so izkrvaveli borci, ki so v na 26. 8. 1922 v Št. Andražu
letu 1942 po prihodu II. pri Polzeli, v partizane odšla
grupe odredov na Štajersko 19. 8. 1942. Ivan REMIC-
preživeli eno najtežjih obdo- Prešeren, kmečki sin, rojen 
bij v zgodovini štajerskega 18. 1. 1916 v Letušu, šel v 
narodnoosvobodilnega boja. partizane 12. 6. 1942. Ivan 
V tem letu se je okupator STOPAR (Hrešanov)-Sulc, 
namenil z vsemi mogočimi delavec, rojen 11. 3. 1907 v 
sredstvi in za vsako ceno. z Letušu, v partizane odšel 12. 
nepopisnim teroijem in leni- 6.1942. Pepca URISEK-Zrai- 
tostjo zatreti gibanje, saj je 21 ja roj. Uranjek, trgovska po- 
streljanj v Mariboru in Celju moćnica, rojena 21. 6. 1917 v 
terjalo kar 866 žrtev. Štab II. Migojnicah pri Žalcu, šla v 
grupe odredov je v prvih partizane okrog 15. 6. 1942. 
dneh septembra na Dobro- Sestra prve talke, ustreljene 
vijah sestavil iz čet I. štajer- na Štajerskem, Ivanke Ura- 
skega bataljona in onih dni- njek.
gih, ki so prispele kot 11. Po vsej verjetnosti so bili 
grupa na Štajersko, pohorski med neznanimi borci z imeni 
odred z enim bataljonom. Boj. Karel, Štiba, Strateg, 
savinjski odred s Savinjskim Tone, Grom, Rudi, Sokol 
in Moravskim bataljonom ter tudi borci iz naše doline. 
Kozjanski odred z enim bata- kakor so bili med njimi 
Ijonom. Vlado Letonja-Janez, dela-

V Pohorski bataljon je vec, rojen 9. 5.1915 na Paških
grupni štđb določil poleg vrheh, Šmartno ob Paki, pred 
partizanov, ki so se prebili vojno je delal v Zabukovici in 
preko Koroške (Krajnčev Grižah, bilje med borci, ki so 
bataljon), še Šaleško in Sa- julija 1941 ustanovili Savinj- 
vinjsko četo Štajerskega bata- sko četo. Na dan 7. januaija 
Ijona. 3. novembra se je v 1943 je  kot kornanidr L čete 
bataljon vključila še Ruška zapustil bataljon, padel je 
četa in celoten bataljon je bil leto kasneje na Koroškem, 
zbran na Pohorju. V začetku Justina MOGU-Draga, kro- 
novembra je preuredil enote jaška pomočnica, rojena 2. L 
v tri čete in ženski vod. Po 1920 v Letušu je bila med 
uspešnih akcijah na Pohorju tistimi 15 krajani Letuša, ki 
si je bataljon začel graditi so odšli 12. 6. 1942 v partiza- 
zemljanke na Osankarici pri ne. Odšla je v II. četo L 
Treh žebljih. Za seboj je imel Štajerskega bataljona. Pod 
več kot sto akcij proti sovraž- Goro Oljko je bila’ ranjena, 
niku. Nemci so 8. januarja odpeljali so jo v celjsko 
bataljon napadli in ga po bolnišnico, kjer je tudi premi- 
triurni bitki uničili. V neena- nula. Janez STRIGL-Žuti, 
ki borbi so padli vsi borci, le delavec, rojen 11. 12. 1920 v 
ranjenega Franca Kunovca- Letušu, v partizane je odšel 
Sujca so ujeli in ga nato 30. 12.6.1942 v II. četo I. Štajer-
julija 1943 kot talca ustrelili skega bataljona, iz katerega 
na Ljubnem. je  6. 12. 1942 s patruljo odšel

V borbi z 2000 Nemci je na teren. Bogdan Vašl-
padlo 65 borcev, ki so biK Grohar, soboslikar, rojen 7.7. 
obkoljeni, in štirje borci — 1923 v Št. Andražu pri Polze-
patrulja bataljona. Med borci H. šel v partizane junija 1942 
so bili trinajstletni Šarhov v Šaleško četo I štajerskega 
Vanček in štirinajstleni Šar- bataljona, padel je 28. 10. 
hov Pepček ter Kotnikov 1942 blizu Lovrenca na Po- 
Vanček. Med padlimi so bih borju,
tudi borci iz Spodnje Savinj- Letos mineva 40 let od
ske doline: Franc BANKO- herojske borbe borcev, ki se
Luka, delavec na žagi. rojen niso menili za premoč, tem- 
17. 9. 1917 v Ločici pri Polže- več so se pogumno bojevali v
li. v partizane je  šel 25. 5. boju. za katerega so vedeli,
1942 v II. četo I. Štajerskega d a je  poslednji, vedeli pa so 
bataljona. Dominik Hribar- tudi, da bo iz njihove krvi 
Oskar, tekstilni delavec, rojen zrasla svoboda.
25. 2. 1904. V partizane je V spomin na ta krvavi boj 
odšel iz Št. Lovrenca pri planinci vsako leto organizi- 
Preboldu julija 1941. V bata- rajo spominski pohod Osan- 
Ijonje prišel kot četni politko- kariera—Roglja Po proslavi 
misar Šaleške čete. član zna- na Osankarici jih pot vodi v 
ne družine revolucionarjev pohorske gozdove. Kot nekoč 
bratov H ribaijev iz Prebolda, partizanska kolona, se sedaj 
Z bratom Francem se je leta kolona pohodnikov prebijta 
1939 pridružil tekstilni zadru- po snegu in v nemogočih 
gi, ki sojo ustanovili komuni- vremenskih razmerah. Tako 
sti v Joštovem mlinu. Bil je že nekaj let nazaj. Pò številu 
znan sindikalist ki je leta prednjačijo med pohodniki 
1936 vodil stavko v Tekstilni člani planinskih društev Za- 
tovami Prebold. Ana KOT- bukovica in Prebold, čeprav 
NIK-Vejica, rojena Zajc. gos- se pohoda udeležijo tudi

r inja. rojena 26. 6. 1904 v člani ostalih planinskih dru- 
Andražu pri Polzeli, v štev naše občine. Letos je kar 
partizanih od 3. julija 1942. 100 pohodnikov iz naše obči-

Vanček KOTNIK-Pašo. uče- ne počastilo spomin na padli 
nec. rojen 19. 2. 1928 v Š t bataljon.
Andražu, je odšel v partizane —fj

P O D O D B O R  T O M Š IČ E V E  B R IG A D E  V A B I
V Žalcu se  bo 5 . februari* sesta l pododbor Tom šičeve brigade in 

pregledal delo m inulega Irta. N ato  pa se  bodo udeležili srečanja borcev 
XIV. divizije v dvorani G olovec v C elja. Z a  vse  bo organiziran prevoz z 
avtobusom. N a  srečanje so vabljeni ta t i  borci Šercerjeve in Bračičeve 
brigade.

IZPOLNJENA ŽELJA
Po hribu navzdol je tekel 

moški. Močno je te li l  z roka
mi in momljal nerazumljive 
besede. Sneg mu je pršel pod 
nogami. Nekajkrat je opazno 
klecnil, vendar pot nadaljeval z 
nezmanjšano hitrostjo. Med 
njegov tek pa se je mešal gla
sen ženski smeh, ki je prihajal 
s hriba, od koder je bežal mo
ški. Dogajanje nekako ni sodi
lo v miren, idiličen zimski dan. 
Bilo je skoraj grozljivo.

Liza, naslonjena na vrata hi- 
Sce, prislonjene v hrib, se je 
počasi umirjala. Le tu in tam ji 
je še ušel kak nasmešek. „Pa 
sem mu dala vetra, hudiču 
švabskemu,” je zabentila in se 
vrnila v kuhinjo, kjer je v poz
nem rimskem dnevu brlela 
karbidovka in napolnjevala 
prostor z jedkim vonjem.

Liza je bila, seveda pred 
mnogimi leti, cvetoče dekle. 
Najstarejša v družim z desetimi 
otroki je morala še v otroških 
letih služit za pastirico, kasneje 
za deklo. Navajeni dela, 
skromnosti in poštenosti od 
doma ji v svetu tujih ljudi ni 
bilo prehudo. Govorila si je, 
da je lahko še huje. No, saj ta 
misel ni bila čisto njena; tako 
je ob nedeljah pri maši s 
prižnice govoril tudi prečastiti.

Včasih je ob novem letu me
njala gospodarja, toda vedno 
se je izkazalo, da je prišla iz 
dežja pod kap. Garati je mora
la povsod, jesti je dobila, toda 
veliko manj in slabše od 
domačih. Za podarjeni par že 
močno pošvedranih čevljev je 
bila gospodinji iz srca hva
ležna. Njen resnični zaslužek je 
namreč gospodar izplačeval 
njenim staršem, da družini, ki 
je ostala doma, ni bilo treba 
umreti od gladu. Liza je vede
la, da drugače ne more biti. 
Sprijaznila se je z mislijo, da ji 
je pač tako namenjeno kot 
tolikim drugim revnim ljudem.

Neke pomladi, ko se je vra
čala proti večeru z okopavanja 
vinograda, jo je gospodar pod 
vinogradom položil v travo, ki

je še vonjala po zimski zmrza
li. Šele čez nekaj mesecev je 
ugotovila, da poleganje po tra
vi ni posebej koristno, kajti 
povila , je krepkega fantiča. 
Ljudje v vasi so zagnali vik in 
krik, le gospodar je bil kratkih 
besed. Morala je k drugemu 
gospodarju, seveda brez otro
ka. Vaščani so se potolažili z 
dvomljivo razlago, da je otro
ka posvojil gospodarjev nečak 
v mestu in naj bo Liza kar lepo 
zadovoljna, da se je vse tako 
srečno izpeljalo.

No, saj Liza je bila končno s 
tako rešitvijo zadovoljna. Kam 
naj bi sicer z otrokom, ki ni 
imel niti priznanega očrta? Ni 
se posebej vznemirjala, saj je 
končno tudi ona verjela, da bo 
otroku v mestu lepo.

Tako je Liza pregarala še 
nekaj let. Ni dobro vedela, kaj 
je vojna, saj je v šolo hodila le 
tu in tam kakšen dan, toliko, 
da je bilo zakonom zadoščeno. 
Vse pogostejše govorice vašča
nov, pa tudi njenega gospo
darja in gospodinje, pa so jo 
prisilile, da je pozorneje pri
sluhnila. Ko je bila nekega 
junijskega večera po opravlje
nem dnevnem delu družina 
zbrana pri večerji, je na dvori
šču nastal silen hrup. Vsi naen
krat so vstali od mize in z vne
mi r j eno strmeli skozi odprta 
vežna vrata. Na dvorišče je 
pripeljalo motorno kolo, s ka
terega sta se kobacala dva 
vojaško oblečena človeka. 
Ukazujoče sta zahtevala go
spodarja. Nihče od navzočih ni 
razumel tuje govorice, razen 
gospodarja; pa tudi ta je vztra
jal v nemosti in delal vtis, kot 
da ničesar ne razume. Unifor
miranca sta se čez čas odpra
vila k motornemu kolesu in 
nekaj pleteničila o govedih in 
ovcah, kar je nedvomno letelo 
na družino, zbrano ob vežnih 
vratih. Ko sta se tujca odpelja
la, je gospodar močno zaklel. 
Večerje se ni dotaknil nihče 
več.

Taki obiski so se kasneje še

večkrat ponavljali, le z razliko, 
da je tujcev prihajalo vedno 
več in z večjimi zahtevami, 
grožnjami, tu in tam pa so 
padale tudi klofute. Tutti Lizi 
ni bilo prizanešeno.

Nekega dne jo je gospodar 
poklical v izbo. Bila je vzne
mirjena, saj se to ni dogaja
lo pogosto. Obrazložil ji je, 
kako nevredno je živeti skupaj 
s tujci, ne da bi se boril za svo
jo zemljo, ki so jo vzeli tujci, 
ki zanjo niso potočili niti kap
lje znoja. Potrdila je go
spodarju, saj je tudi sama čuti
la tako nekako, vendar tega ni 
znala povedati z besedami. Po 
dolgem pogovoru sta sklenila, 
da se bo Liza preselila v go
spodarjevo 'zidanico v Hribu. 
Brkljala naj bi po malem vrtu, 
odhajala na dnino k svojmu 
gospodarju, istočasno pa vzdr
ževala zvezo s partizani. Njej 
kaj takega nihče ne bi pripi
sal, gospodar pa vsem vašča
nom na očeh ne more 
sprejemati partizanov. Tizi so 
se tresle roke od vznemirjenja, 
ko je segla gospodarju v roko 
v znak soglasja. Srce ji je igra
lo. Prvikrat v življenju bo ži
vela kot samostojen človek. Ni 
secer vedela, kaj vse gospodar 
in partizani pričakujejo od nje, 
toda vedela je, da bo zmogla.

Ko je kasneje v močno 
spodrecanem krilu nosila pošto 
iz javke na javko, je bila 
srečna. Sprva malce nezauplji
va do partizanov, s katerimi je 
prihajala v stik, je hitro spoz
nala, da so to ljudje, ki jim 
lahko razkriješ srce. Klicali so 
jo „mamca” . Tako se je pogo
steje spomnila tudi na svojega 
nebogljenca, ki živi bogvedi 
kje. Tu in tam, kadar je ute
gnila, je zanj zmolila kak Oče
naš, več pa zanj tako ni mogla 
storiti.

Nekega dne je bila od kurir
jev opozorjena, da je v dolino 
prišel nov „blockführer” , ki je 
ves pasji in naj se ga izogiba. 
No, si je mislila, takle civilni 
,,firer” me pa tudi ne bo stra
hoval, saj mi ne reže kruha. 
Spremenila pa je svoje mnenje, 
ko je nanj naletela na vaški 
pošti. Motrila je njegov obraz,

ga spoznala in v trenutku pre
klela. „Pankrt” » ki mu je v 
mislih kdaj le naklonila malce 
nežnosti, je postal rabelj. 
Vedela je, da prihaja po hišah 
nabirat denar za zimsko po* 
moč vojakom na fronti. Tako 
bo moral priti tudi v njeno 
zidanico. Prav želela si je tega 
srečanja. Čakala je dneve, da 
izvede svojo dobro zrežirano 
igro, čeprav ni bila povsem 
prepričana, da bo šlo vse po 
njenih željah.

Nekega opoldneva ga je vi
dela prihajati po hribu nav
zgor. Hitro se je vlegla na ku
hinjsko mizo, na kateri je že 
več dni imela pripravljeno 
razpelo, sobne rože, posodico 
z vodo in oljčno vejico. Kar
bidovka je le še stopnjevala tu
robno vzdušje v temačni kuhi
nji. „Civilm firer” je potrkal, 
nato še enkrat, ker pa odgovo
ra ni dobil, je kar vstopil. Ko 
so se mu oči privadile tema
čnosti, se je zastrmel v mizo, 
rože, razpelo, nato v obraz 
pokojnice. Nameraval se je že 
odkriti pa ga je zadržal pogled 
široko odprtih oči pokojnice, 
ki so nekajkrat celo nagajivo 
pomežiknile, se zaprle, odprle 
in zopet pomežiknile.

Noge, vkopane v tla, so se 
odlepile in nezadržno pohitele 
k vratom. Rdeča kanglica z de
narjem zimske pomoči se je 
strkljala v kot, kajti obiskova
lec je ob burnem odhodu na
njo očitno pozabil .

Liza je vstala z „okrancla- 
ne” mize, oprhala krilo, po
brala kanglico in stopila med 
vrata. Videla je bežečega „ci
vilnega firerja” ter se gromko 
smejala. „Pa sem mu dala ve
tra, hudiču švabskemu. Naj bo 
preklet, čeprav je sad mojega 
telesa.”

Čez dan ali dva so kurirji 
našli Lizo, naslonjalo ob mrz
lo ognjišče. Bila je mrtva. 
Položili so jo na mizo med že 
pripravljene rože, razpelo in 
žegnano vodo. Lizin obraz je 
tudi v mrtvaški otrplosti razo
deval radost človeka, ki se mu 
je izpolnila velika življenjska 
želja: postati svoboden človek, 
ki sam krmari svojo usodo.

Cveta MIKUŽ

RAZGOVOR /  V KRAJEVNIH SKUPNOSTIH

Boljše medsebojno povezovanje
Na pobudo politične koordi

nacije v občini smo lani no
vembra pričeli razgovore po 
naših krajevnih skupnostih. 
Osnovni namen teh pogovorov 
je boljše medsebojno spozna
vanje med vodilnimi 
družbenopolitičnimi delavci v 
krajevnih skupnostih in v 
občini ter ugotavljanje najak
tualnejših problemov v naših 
dvajsetih krajevnih skupno
stih.

Zaradi številnih kadrovskih 
sprememb v občinskih in kra
jevnih vodstvih je bila akcija 
dobro sprejeta pri vseh nosilcih 
družbenih funkcij.

Spoznali smo, da je v naših 
krajevnih skupnostih še vrsta 
odprtih problemov organiza
cijske in materialne narave. 
Kljub stalnim težnjam po ena
komernem razvoju ugotavlja
mo občutne razlike v razvitosti 
KS. Zato je bilo izrečenih pre
cej kritičnih pripomb in očit
kov, hkrati pa radi zahtev za

enakomernejše urejanje vrste 
zadev.

Največ problemov je vseka
kor še v tistih krajevnih 
skupnostih, kjer je še vrsta ne
rešenih komunalnih zadev: 
od ureditve cestnih povezav, 
telefonskih povezav, ureditve 
kanalizacije in čistilnih naprav, 
pa tudi o pomanjkanju vode v 
obrobnih naseljih in podobno. 
Marsikje je tekla beseda o 
vprašanjih urbanizma, o 
stanovanjski izgradnji in 
izgradnji objektov iz programa 
samoprispevka. Potrebe po 
objektih družbenega standarda 
(šole, vrtci, zdravstvena posta
ja, kulturni domovi, športni 
objekti) so številne, možnosti 
za finančne vire pa so vedno 
skromnejše, saj je bik) ob sta
bilizacijskih ukrepih potrebno 
zmanjšati tudi prenekatero 
investicijo.

V prtih krajevnih skupnostih 
imajo že svoje dodatne sa
moprispevke, s katerimi so

izvedli že marsikatero naložbo 
v komunalne objekte. Veliko 
pa so prispevali občani in mla
dina tudi s prostovoljnim de
lom. V štirih krajevnih 
skupnostih pa se na dodatne 
samoprispevke že pripravljajo. 
Precej sredstev bodo namenili 
tudi izgradnjam mrliških vežic. 
Se vedno pa je prisotno zgled
no sodelovanje z združenim 
delom, ki poleg plačila pri
spevka po zaposlenih in so
lidarnostnega dinarja za 
izgradnjo cest do višinskih 
kmetij še najde sredstva za 
nujne življenjske potrebe, kot 
so vodovod, ceste ipd. Žal pa 
imamo tudi primere, ki zaslu
žijo ostro družbeno kritiko. 
Najbolj so prizadete obrobne 
krajevne skupnosti, katerih 
občani so zaposleni v sosednjih 
občinah, od koder ni prispev
kov.

V pogovorih so bile pou
darjene zahteve po nastavitvi 
poklicnih tajnikov krajevnih 
skupnosti. Ocenjeno je bilo 
delo delegacij in obisk delega
tov na zasedanjih skupščin, ki

ni vedno najboljši. Nekateri 
delegati imajo tudi težave z 
izhodi iz delovne organizacije. 
Kritično smo ocenili tudi delo 
posameznih družbenopolitičnih 
organizacij v krajevnih skup
nostih. Tu bo potrebna večja 
aktivnost in skrbnejši pristop 
za razreševanje problemov. 
Mnoga društva in organizacije 
delajo zelo dobro, ponekod pa 
bo potrebno njihovo delovanje 
še oživiti. Pri uporabi družbe
nih prostorov pa bo potrebno 
večje medsebojno razumeva
nje.

Postavljenih je bila vrsta 
vprašanj, na katere smo skuša
li odgovoriti. Bila so zlasti s 
področja preskrbe, planiranja, 
razvoja obrti, energetike in po
dobno. Bilo pa je tudi veliko
raznih pobud, predlogov in pri
pomb. ki jih  bodo občinski in 
krajevni dejavniki koristno upo
rabili pri svojem  delu.

O akciji bo izdelana celovita 
ocena, ki bo služila za nadalj
nje delo, pa tudi vsem nam, Iti 
smo zadolženi za delo v kra
jevnih skupnostih Janez Meglič

Predstavniki krajevne skupnosti U boje so  opozorili na potrebo po iz
gradnji novega vrtca; sedanji namreč ne ustreza več sanitarnim zahtevam. 
Z razpoložljivimi sredstvi za adaptacijo kulturnega dom az define morejo 
pričeti, ker so potrebe dosti večje. Ureditev cest, izgradnja mrliške veže v 
Grižah in ureditev prostorov krajevne skupnosti — vse to  so  potrebe 
Ubojčanov, ki pa jih najbrž v tem  ’ .'tu ne bo m ogoče v celoti uresničiti.

Na razgovoru v krajevni skupnosti Griže je  tekla beseda o  programu 
praznovanja občinskega praznika, ki bo letos v Grižah. M ed drugim so 
ponovno načeli vprašanje ureditve ceste  Goropevšek-Košec št. 15, ki v tem  
vaškem odboru slabi politične razmere. Razprava je  tekla tudi o  delu 
družbenopolitičnih organizacij, kritično so  ocenili delo mladinske orga
nizacije, opozorili pa so tudi na slabosti pri delu delegacij.



SPORAZUM /  PODPISANI

Podpis samoupravnih sporazumoV tudi obvezuje združevati sredstva!?

Predstavniki organizacij 
združenega dela so zadnje dni 
pred novim letom podpisali 
aneks k samoupravnemu 
sporazumu o temeljih plana 
Samoupravne komunalne in
teresne skupnosti za obdobje 
1981 —1985, dopolnitev sa
moupravnega sporazuma o 
temeljih plana Stavbno zem
ljiške skupnosti do leta 1985, 
dopolnitev samoupravnega 
sporazuma o temeljih plana

Stanovanjske skupnosti do 
leta 1985, samoupravni spo
razum o ustanovitvi Interesne 
skupnosti za komunalo in ce
ste v občini in samoupravni 
sporazum o sanaciji vodovo
da v Žalcu. S sredstvi, zbra
nimi na osnovi samoupravnih 
sporazumov, naj bi razreše
vali nekatere najnujnejše pri
marne in sekundarne komu
nalne izgradnje v občini.

(  N
ŽALČANI NA PRVEM MESTU  
PO OPRAVLJENIH IZPITIH

\ ________________________________ J
V počastitev zveznega praz

nika šoferjev in avtomeha
nikov so proslavo pripravili 
tudi člani ZSAM Žalec. Pro
slava je bila v Šempetru, po 
njej pa so pripravili še redni le
tni občni zbor, na katerem so 
pregledali delo, opravljeno v 
zadnjem letu. Člani ZŠAM se 
prav gotovo lahko pohvalijo s 
številnimi uspehi.

Odlično sodelujejo s svetom 
za vzgojo in- preventivo v cest
nem prometu, s Postajo milice 
ter z osnovnimi šolami. Kar 
težko bi bilo našteti vse akcije, 
ki jih pripravijo med letom za 
vzgojo prebivalstva v cestnem 
prometu.

V letošnjem letu bo pomem
bna akcija nadaljevanje 
izgradnje tehnične baze na 
njihovem avtopoligonu pri 
Šempetru. Izredrie uspehe pa 
dosegajo tudi v avto šoli. V 
krajevnih skupnostih in delov
nih organizacijah so organizi
rali enaindvajset tečajev. 
Doslej so iih zaključili šest

najst, prijavljenih pa je bilo 
451 kandidatov. Poleg teh 
kandidatov pa so praktično 
poučevali še 109 ljudi. Skupaj 
se je torej poučevalo 547 
kandidatov, od tega pa je izpit 
v Celju opravilo 370 kandi
datov. Ti podatki povedo, da 
se je število kandidatov v pri
merjavi z letom poprej pove
čalo za sto, kar je pravzaprav 
zavidljiv podatek, če vemo, da 
je standard padel. Število 
opravljenih vozniških izpftov 
pa uvršča ZŠAM Žalec na prvo 
mesto v regiji.

Letos imajo med drugim v 
načrtu predavanja za otroke v 
vzgojnovarstvenih zavodih. 
Načrtujejo tudi predavanja 
oziroma tečaje v osnovnih šo
lah.

Na slovesnosti v Šempetru 
so podelili tudi priznanja 
ZŠAM, sveta za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu ter 
značke za 30, 25, 20, 15 in 10- 
letno članstvo v ZŠAM.

jv

^V IKEN D  HIŠICE V PRAVE ROKE )
Turistično društvo Prebold 

je skupno s krajevno skupno
stjo, krajevno organizacijo 
SZDL in komisijo za šport in 
rekreacijo v krajevni skupnosti 
prevzelo sanacijo nekdaj izre

dno obiskanega vikend naselja 
v Preboldu. Z izgradnjo hotela 
je bilo pričakovati, da bo 
turistična dejavnost posegla 
tudi v ta prijeten ambient, po
leg katerega je tudi kopalni ba
zen. Žal se pričakovanja niso 
uresničila. Hotel zaradi izgub, 
morda pa tudi zaradi 
nezainteresiranosti, ni posvečal 
temu skoraj nobene pozor
nosti. Propad hišic je očiten, 
tudi zaradi vandalizma neka
terih posameznikov.

Turistično društvo je s 
prevzemom bazena sprožilo 
tudi akcijo za sanacijo Savinj
skega loga, ki pa jo bo možno 
izpeljati le s pomočjo društev 
in organizacij. Tako bodo hiši
ce, stare več kot 20 let, odslej 
služile njihovim potrebam, saj 
ne morejo več služiti ustrezni 
turistični ponudbi.

Z deli so že pričeli. Tako 
bodo najprej odstranili dre
vesa, ki ogrožajo hišice, in ti
sta, ki kvarijo videz, nato pa 
bodo organizacije in društva 
začele z obnovo hišic. Na 
delovišču se bodo tako poja
vili: društvo upokojencev, ki 
ima v kampingu že zgrajeno 
balinišče in rusko kegljišče, 
Planinsko društvo, TVD Par
tizan, Šolsko športno društvo, 
Društvo prijateljev ' mladine, 
Taborniški odred, Ribiška sek
cija RD Šempeter, Strelska 
družina, Jamarski klub Črni 
galeb in še nekateri drugi. 
Jamarji bodo poleg sanacije 
hišic zgradili tudi poseben 15- 
metrski stolp s streho in teraso, 
ki ga bodo uporabljali za 
treninge in bo hkrati pred
stavljal zanimiv objekt ob 
vstopu v kamping.

Prepričani smo, da bo postal 
obnovljen preboldski kamping 
svojevrstna turistična zanimi
vost, ki bo dal kraju zanimiv 
turistični prizvok.

Darko Naraglav

ŠEST SKUPNOSTI STANOVALCEV
Na osnovi zakona o stanovanjskem gospodarstvu, ki določa 

nove osnove gospodarjenja s stanovanji in nove oblike samo
upravne organiziranosti stanovalcev, so v preboldski krajevni 
skupnosti na predlog Samoupravne stanovanjske skupnosti 
Žalec pristopili k organiziranju šestih skupnosti stanovalcev. 
Zadeve ne potekajo po načrtih, vendar pričakujemo, da se bodo 
s prizadevanjem krajevne konference SZDL in ostalih deja

vnikov v kratkem uredile. D. N.

SKUPNOST STANOVALCEV
S e n is o  z a ž iv e l e

V ____________________ _________ J
V lanskem letu smo v žalski 

občini začeli z uvajanjem 
skupnosti stanovalcev. Zakon 
o stanovanjskem gospodarstvu 
namreč določa*, da se stanoval
ci v družbenih stanovanjskih 
hišah združujejo in povezujejo 
v skupnosti stanovalcev, ki 
predstavljajo pravno osebo z 
določenimi organi, kot so zbor 
stanovalcev, hišni svet, odbor 
delavske kontrole in drugimi. 
Načelno so stvari jasne, kako 
pa je zaživelo njihovo delo v 
praksi?

V naši občini je bilo 
dogovorjeno, da se v eno 
skupnost združuje več družbe
nih stanovanjskih hiš povsod 
tam, kjer so stanovalci poveza
ni s skupnimi napravami. 
Predvideno je bilo 62 skupno
sti, od tega 24 v Žalcu. 
Samoupravna stanovanjska 
skupnost je pripravila predlog 
o organiziranosti in potrebne 
samoupravne akte. Že v lan
skem letu so bila organizirana 
posvetovanja po krajevnih 
skupnostih, kjer naj bi sta
novalce seznanili z delom in 
položajem skupnosti. Pri tem 
naj bi svojo vlogo odigrale tudi 
krajevne konference SZDL, 
vendar so se po besedah pred
stavnikov Samoupravne 
stanovanjske skupnosti zelo

slabo odrezale. Posvetov sta se 
udeležila le predstavnika So
cialistične zveze v Preboldu in 
v Grižah. Tudi odziv hišnih 
svetov ni bil najbolj spodbu
den — le 32 <%-na udeležba. 
Zato ni prav nič čudnega, če je 
tam, kjer so skupnosti stano
valcev že pričele z delom, pri
šlo do napak in pomanjklji
vosti. 62 skupnosti naj bi nam
reč zajelo 229 družbenih 
stanovanjskih hiš. Dosedaj je 
ustanovljenih že 59 skupnosti, 
v katere je vključenih le 65 
družbenih stanovanjskih hiš. 
Podatki jasno kažejo, da 
skupnosti ustanavljajo kar 
vsak po svoje. Kako odpraviti 
te pomanjkljivosti?

Stanovanjska skupnost 
pripravlja ponovne razgovore 
po krajevnih skupnostih, k 
sodelovanju pa so pritegnili 
tudi družbenega pravobranilca.

Dodajmo ob koncu še tole: 
morda ne bi bilo odveč, ko bi 
ob vsem tem potrkali tudi na 
miselnost ljudi. Dejstvo je 
namreč, da se vse preveč radi 
zapiramo med štiri stene. 
Boljši odnosi med ljudmi bi 
najbrž premagali marsikatero 
oviro tudi pri ustanavljanju in 
delovanju skupnosti stanoval
cev! —ij—

(  USPEŠNO DELO UPOKOJENCEV )
Društvo upokojencev v Pre

boldu postaja vse aktivnejše. 
Poleg izletov, ki so jih 
organizirali, so se zadnje čase 
začeli udejstvovati tudi na 
športnem področju. Tako so 
minulo leto s prostovoljnim 
delom zgradili balinišče pri ba
zenu. Omeniti velja, da je to 
prvi tovrstni objekt v naši ob
čini, postavili pa so tudi rusko 
kegljišče. Sedaj bodo z obnovo 
vikend hišice pridobili tudi 
prostor za shranjevanje šport
nih rekvizitov.

Društvo ima tudi nadvse 
aktivno kolesarsko sekcijo, ki 
večkrat pripravi vožnje s kolesi 
v bližnje kraje, kjer obiščejo 
svoje vrstnike. Predsednik sek
cije Franc Zagožen iz Latkove 
vasi je nepogrešljiv pri vseh 
akcijah, tudi pri društvu, ki ga 
že nekaj let vodi Feliks Reber
šek. „Tudi jesen življenja je 
lahko lepa, če si jo znamo 
olepšati,” pravijo preboldski 
upokojenci in verjamemo jim.

D. Naraglav

30 LET GRADNJE

Ob obletnici 
v ospredju 
delovni uspehi

Pred 30 leti. točneje 13. marca 1953, je bilo ustano
vljeno Obrtno gradbeno podjetje Žalec za izvajanje 
gradbenih del. Kasneje se je to podjetje preimenovalo v 
Gradnjo, menjal pa seje tudi proizvodni program. Danes 
Gradnja ne izvaja več gradbenih del.* zato je tudi ra
zumljiva pobuda za spremembo imena prav v jubilejnem 
letu. Sicer pa bodo obletnico, praznovali v mesecu sep
tembru. V tem jubilejnem letu želijo doseči čimboljše 
gospodarske rezultate, proizvodnjo novih izdelkov, pri
čeli pa bodo s proizvodnjo v novem kovinskem obratu v 
Žalcu. Uredili bodo objekte in okolico v Žalcu in Latkovi 
vasi. seveda največ s prostovoljnim delom. Delavcem 

' Gradnje ob njihovem jubileju želimo, da bi zastavljene 
naloge uspešno uresničili.

NOVO GLASILO

vaio na pravočasno 
samoupravno odločanje. Pred
videvajo, da bo glasilo izhajalo 
tedensko in bo prinašalo no
vice na nivoju SOZD-a, v njem 
pa naj bi delovne organizacije- 
članice informirale o dogo
dkih iz svojega okolja ter tako 
pripomogle k ustreznemu 
samoupravnemu informiranju.

Ivan. J.

GOTOVLJE

V tem mesecu je izšla prva 
številka ’ glasila SOZD-a 
AGROS „SKUPNA POTA” . 
Ker je ta SOZD razvejan po 
celo Sloveniji, se je že dalj časa 
kazala potreba po ustrezni ob
liki informiranja. Neposredno 
ustno informiranje ni izved
ljivo, posredno pa bi bilo 
izkrivljeno. Z glasilom bo 
dosežen cilj sprotnega informi
ranja, kar bo vsekakor vpli-

Dom končan
Želja krajanov KS Gotovlje, 

da bi dobili dom družbenopo
litičnih organizacij, je bila sta
ra in velika. Ob občinskem 
prazniku občine, ki so ga
1981. leta praznovali v Goto- 
vljah, so načrtovali, da ga 
bodo uredili. Ker je zmanjkalo 
denarja, so lani z deli nadalje
vali toliko, kolikor je bilo de
narja. Predsednik skupščine 
KS Gotovlje Stanko Dolar 
nam je ob tem povedal: „Se ta

mesec se bomo preselili. Veseli 
smo, da je dom gotov, manjka 
le še del opreme, ki pa jo 
bomo prav tako še v tem mese
cu nabavili. V niem bodo imele 
prostore družbenopolitične or
ganizacije, krajevna skupnost, 
oba pevska zbora, knji
žnica in civilna zaščita.” V 
domu je tudi večja soba, ki je 
namenjena zborom občanov in 
podobno.

T. TAVČAR

SPREHOD PO NAŠIH TRGOVINAH
Ker nas je zanimalo, kako so v tem času založene naše trgovine, smo jih 
obiskali in pripravili foto zapis. Ugotovili smo, da so v glavnem dobro 
založene, potrošniške mrzlice ni čutiti, seveda pa nekaterih artiklov še

vedno primanjkuje. Trgovci pravijo, da občani najbolj sprašujejo po kavi, 
ki je ni na policah. Vsi pa zatrjujejo, da če  ne bo nepotrebne potrošniške 
mrzlice, z založenostjo trgovin ne bo problema.

V Savinjskem magazinu so s sadjem, tudi s pomarančami, in z zelenjavo 
dobro založeni, kar kaže tudi naš posnetek.

Prostor za pralni prašek v Nami ni več prazen. Joca Novak nam je  
povedala, da delavci iz drugih republik kupujejo večje količine praška in 
ga pošiljajo domov, čeprav pridejo vsakič le po en zavitek, tako je 
nemogoče kontrolirati, koliko ga v resnici pokupijo.

Pomanjkanje snega vpliva tudi na promet v športnem oddelku Name, kjer 
imajo še vedno bogato izbiro zimske športne opreme.

Prvi dan razprodaje zimske konfekcije je minil v znaku velikega zanimanja 
občanov, temu ustrezen je bil tudi promet. Kupci so znižane izdelke skoraj 
razgrabili. jk
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Rudi K ronovšek

Varčevanje z energijo v stanovanju

Ko govorimo o varčevanju 
z energijo, moramo upošte
vati dva dejavnika: prvega 
predstavljajo naprave, ki s 
porabo energije proizvajajo 
grelno toploto, drugega pa 
porabniki te grelne toplote 
(hiša). Dober varčevalni uči
nek lahko dosežemo le pri 
upoštevanju obeh. Današnji 
zapis je namenjen drugemu 
dejavniku (hiši), torej tudi 
bodočim graditeljem.

IZBIRA LOKACIJE
Pri izbiri lokacije smo tako 

ali drugače omejeni. Zato ni 
pričakovati, da bi že tu dosegli 
bistvene ugodnosti z ozirom 
na porabo energije. Če pa že

imamo možnost izbirati lo
kacijo, velja upoštevati:

— prisojna, dobro osonče
na je boljša od slabo osončene 
ali celo senčne lege (sončni 
kolektorji);

— ugodna je zavetrna par
cela (veter bistveno ohlajr 
stavbo);

— meglenim področjem se 
kaže izogibati;

— z vidika uporabe toplo
tne črpalke je dobrodošla, če 
je na razpolago talna voda ali 
pa primerno zemljišče za iz
koriščanje zemljine toplote.

V vseh ozirih idearne grad
bene parcele skoraj ni. Na
šteta priporočila pa lahko 
služijo v pomoč pri izbiri.

IZBIRA GRADBENEGA 
PROJEKTA

Glede na različne okuse 
arhitektov in graditeljev je 
danes prava poplava gradbe
nih projektov. Nekoliko več 
reda na tem področju (kar ne

Skica prikazuje energetsko napreden stanovanjski objekt, ki ima zaste- 
kleno južno stran, severno stran pa delno v zemlji. Naklon strehe je  
primeren za kolektoije, ima pa tudi prostor za zemeljski toplotni aku
mulator. Ta arhitektura v osnovi že zadovoljuje pogoje za pasivno 
ogrevanje.

uspe urbanistom in arhitek
tom) zna narediti bližajoča 
energetska stiska. Pod težkim 
bremenom energetske krize 
bodo arhitekti in posamezniki 
izgubljali svoj manevrski 
prostor. Upoštevati bodo 
morali energetsko najbolj 
smiselne rešitve. Danes pre
vladujoče želje in potrebe 
bodo postale drugotnega po
mena.

Projekti bodočnosti nasta
jajo na znanstveno razisko
valnih spoznanjih, ki že pri
našajo prve praktične rešitve. 
S temi dognanji se bo moral v 
bodoče seznaniti vsak gradi
telj in projektant ter jih pri 
gradnji tudi upoštevati. Do
sedanja praksa je namreč ne
upoštevanje najosnovnejšega 
načela energetsko varčne 
gradnje, čemur pa je vzrok 
tradicija, ki se izraža v hiši kot 
statusnem simbolu. Zato se v 
glavnem uporabljajo neprila
gojeni tipski projekti. Nadalje 
v nezaupanju, ki ovrfe vsako 
novost, še posebej, če ni dovolj 
praktičnih dokazov, pa tudi v 
nestimulativni politiki družbe, 
ki vztraja pri togih predpisih 
iz energetsko bogatega obdo
bja. Ne nazadnje pa tudi za
radi nepripravljenosti projek
tantskih organizacij, ki še ni
majo izdelanih tipskih pro
jektov za energetsko varčne 
hiše.

Ne glede na navedene te
žave pa lahko večina gradite
ljev pri novogradnji upošteva 
določene zakonitosti, kar se 
jim bo obrestovalo pri plače
vanju stroškov kurjave. Upo
števajo naj predvsem:

— objekti naj ne vsebujejo 
nepotrebnih zamikov, sten
skih prelomov, hladnih mo

stov ipd., kar je energetsko 
neugodno, povrhu vsega pa še 
gradbeno komplicirano;

— z zasteklenimi površi
nami je potrebno skopariti, 
posebno na severni.strarii;

— zunanji zidovi naj imajo 
dovolj veliko akumulacijsko 
sposobnost;

— toplotna zaščita naj bo 
izvedena kvalitetno;

— če nameravate Uporab
ljati sončno energijo ali to
plotno črpalko, je potrebno 
paziti na pravilno orientacijo 
stavbe, naklon strehe, na 
prostor za akumulacijo in na 
vir toplote' za toplotno črpal
ko.,
Strokovnjaki tega področja 

danes, delijo ogrevanje bival
nih prostorov na aktivni si
stem in pasivni sistem; z ozi
rom na to, kako se pri ogre
vanju uporablja energija 
sonca (okolja), z ozirom, na 
kar se projektirajo tudi novi 
objekti.

Aktivni sistem za ogrevanje 
bivalnih prostorov (hiše) 
zahtevajo vrsto naprav za za
jem, shranjevanje in uporabo 
sončne energije in energije 
okolja (toplotne črpalke). 
Praviloma gre za. rešitev z ve
likimi akumulatorji toplote.

Pasivni sistem se izraža v 
»aktivni« arhitekturi objekta, 
kije tako oblikovan, da deluje 
kot naravni sončni kolektor, 
akumulator in bivalni prostor 
hkrati. To je takoimenovano 
naravno (pasivno) ogrevanje s 
sončno energijo preko velikih 
zasteklenih sten na južni fa
sadi. Ta način je v svetu že 
dokazal svojo uspešnost. 
Kljub temu pa bo zahteval ' 
določen čas prilagajanja, ker 
je objekt arhitektonsko nena
vaden.

KAJ Z  NO VIM  CELJEM?
Bolnišnica Celje je svoj 

oddelek za pljučne bolezni, ki 
je bil v Novem Celju, preme
stila v Topolšico. Leta 1969 je 
bilo Novo Celje dodeljeno v 
upravljanje in uporabo Domu 
oskrbovancev, ki je bil zavod 
za oskrbo ostarelih psihično 
dementnih oseb (regijskega 
značaja), in pa bolnišnici 
Celjezapotrebedermatologije 
ter otroškega rekonvalescen- 
tnega oddelka. Konec leta 
1981 so bili vsi prostori v No
vem Celju izpraznjeni.

Graščina kot osrednji ob
jekt celotnega kompleksa je 
skupaj s parkom opredeljena 
kot zgodovinski spomenik 
prve kategorije. Tudi baročna

stranska poslopja so izredno 
solidno grajena in so bila v 
preteklih obdobjih večinoma 
predelana.

Občinska skupnost social
nega skrbstva Celje, k ije  bila 
ustanoviteljica Doma oskr
bovancev Novo Celje, se je 
odločila, da skupaj z nekate
rimi drugimi občinami v celj
ski regiji začne z izgradnjo 
Doma oskrbovancev v Gr
movju. Z izgradnjo tega doma 
in z dograditvijo Doma upo
kojencev v Celju je bila zago
tovljena oskrba vsem, ki so 
bili do tedaj oskrbovani v 
Novem Celju. Sedaj so pro
stori v Novem Celju prazni.

Pred časom je Izvršni svet 
naše občine sklical posvet s

predstavniki dosedanjih upo
rabnikov Novega Celja ter 
krajevno skupnostjo Petrov
če. Takrat so ugotovili, da so 
problemi Novega Celja tako 
veliki, da jih občini Celje m 
Žalec nista sposobni rešiti.

Poiskati bi bilo treba upo
rabnika, ki bo za izvedbo 
svoje dejavnosti lahko upo
rabil vse objekte in površine. 
Iskali so različne možnosti:
dogovarjali so se s sekretari
atom SRS za notranje zadeve, 
da bi Novo Celje uporabili kot 
učni center, pa tudi z JLA za 
zdraviliško' rekreacijske po
trebe vojske, tako da bi bilo 
Novo Celje kot depandansa 
Rimskih Toplic.

Sedaj potekajo pogovori, 
da bi v Novem Celju imela 
prostore Hmezadova DO 
Notranja trgovina, možnost 
pa je, da bi se tja preselile tudi 
občinske samoupravne inte
resne skupnosti.

Kakorkoli že. Novo Celje 
sedaj propada. Napak bi bilo 
soditi, da je za propadanje 
odgovorna le žalska občina. 
Kot nam je povedala Marija 
Starmanova, si bodo v žalski 
občini še naprej prizadevali, 
da bi rešili problem. Odgo
vornost pa je velika seveda 
tudi na drugi strani: pri pra
vnih naslednikih Novega Ce
lja. Pravni naslednik pa' je 
Dom Nine Pokom. Sicer pa 
gre za objekt, katerega rešitev 
jev veliki meri odvisna tudi od 
medobčinskega sodelovanja.

jv

OBISK PRI DRUŽIN I ČEPIN

ljubezen in «olja do dela premagata «se ovire
Že ko smo vstopili v stano- 

inje Draga in Dore Čepin v 
alcu smo občutili prijetno» 
amačnost in toplino, ki lah- 
) vladata v srečni družini, 
rez pretiravanja lahko zapi- 
ano, da so Čepinovi srečni 
udje. Dobra volja se kar 
izlega po njihovem stano- 
mju in triletni sinko Miran je 
tel pripovedovati, kako„ 
uštno« je bilo sinoči, ko so 
;i skupaj ležali v spalnici, 
;ka Drago pa je igral na us- 
ie harmonike. Se dolgo v noč 
> potem prepevali, očka pa 
i je spremljal.
Zena Dora je le skomignila 

rameni in pripovedovala: »V 
iši družini imamo petje za- 
s radi. Zberemo se in poje- 
o lepe slovenske narodne pe
ni. Mnogokrat je  to mnogo 
)lj prijetno, kot pa posedati 
5 televiziji.«
Potem izvemo še marsikaj 

tnimivega. Pri Čepinovih v 
alcu radi igrajo šah. Še zlasti 
j koncu tedna, ko se delo 
ikoliko poleže.

Drago je v Juteksu zaposlen 
kot šofer in zasluži okrog 
12.000 dinarjev, Dora pa je 
bila prej Šivilja v Zarji, sedaj 
pa skrbi za to, daje  dom SLO 
v Žalcu, kjer imajo svoje pro
store tudi gasilci in naše ure
dništvo, vedno lepo urejen in 
očiščen. Dora zasluži na me

sec okrog 8500 dinarjev. To 
res ni veliko, če pa upošteva
mo. da prištedijo nekaj dena
rja, ker Dora svojim sama šiva 
in ni treba kupiti vsake oble
ke. potem je tudi njeno šivanje 
del dohodka, ki v družinskem 
proračunu še kako prav pride.

Za stanovanje morajo me-

Pri Čepinovih premagujejo težave z dobro voljo

sečno odšteti nekaj čez tisoč 
dinarjev, kurjave pa jim ni 
treba posebej plačevati. Dra
go je namreč v domu SLO tudi 
tisti, ki skrbi, da je zjutraj v 
domu zakurjeno, ureja okoli
co doma, kosi travo, če je treba 
popravi tudi gasilske avto
mobile in še bi lahko našte
vali.

Takšnega dela nikdar ne 
zmanjka. Vedno gaje dovolj. 
Tudi ob prostih dnevih. Po 
pogodbi ima dela sicer le za 
dve uri dnevno, če pa bi vsak 
mesec seštel, koliko čaša je 
porabil, za vse, kar je treba 

'postoriti, potem bi to prav 
gotovo zneslo mnogo, mnogo 
več.

Vse to pa Dragu ne pred
stavlja posebnih težav. Pripo
veduje nam, daje gasilec že od 
svojega dvanajstega leta. Kot 
gasilec je začel v Matkah. V 
tem idiličnem kraju v mrzli- 
škem grabnu sta z Doro in 
hčerko živela kar deset let. 
Potem sta se preselila v Žalec 
in stanovala blizu tržnice,

Franjo Verdnik

V OBRTI JE 
KUP PROBLEMOV m

Brez dvoma je Franjo Ver
dnik eden tistih obrtnikov v 
naši občini, ki ima mnogo 
zaslug za to, da je malo go
spodarstvo napravilo razvojni 
korak in da je tudi družba 
začela drugače gledati na 
vlogo in položaj malega go
spodarstva. Franjo je bil tudi

Franjo Verdnik

pobudnik za ustanovitev Obr
tnega združenja, danes pa je 
podpredsednik Žveze obftmh 
združenj Slovenije. Z njim 
smo se pogovarjali o nekate
rih aktualnih temah obrti v 
sedanjem trenutku.

— Z obrtjo ste začeli leta 
1965. Lahko primerjate ta
kratne in sedanje čase oziro
ma, kdaj je bilo laže postati 
obrtnik, takrat ali sedaj?

F. Verdnik: »Če se kdo od
loči za obrtništvo, potem je to 
dandanes mnogo laže, kot pa 
je bilo včasih. Danes so na 
voljo bančni krediti, obrtne 
zadruge in še in še bi lahko 
našteval. Prej ni bilo nobene 
organizirane pomoči. Za obr
tnika se je odločil pač tisti, ki 
je to lahko podedoval v dru
žini. Tudi jaz sem začel s ti
stim, kar je kot obrtnik 
ustvaril moj oče.«

— Odnos družbe do obrti se 
je torej spremenil?

F. Verdnik: »Res se je. 
Danes imamo že republiški in 
zvezni družbeni dogovor o 
razvoju malega gospodarstva. 
Povedati pa moram, da se je s 
tem začelo v Žalcu, saj smo 
takšen dogovor sprejeli za 
področje naše občine in to v 
času, ko,ni b ifeje nikakršnih 
modelov, kako naj vse skupaj 
izgleda. To je bilo leta 1977. 
Pravzaprav je bilo takratno 
žalsko delo velik pogum. V 
zadnjih letih tudi ugotavljam, 
da ljudje spreminjajo zmotno 
mnenje, da smo obrtniki samo 
lovci na denar. Sicer pa naj 
povem Judi to, da mora biti 
danes obrtnik strokovno in 
komercialno usposobljen člo
vek, aktiven pa mora biti tudi 
na drugih področjih.«

— Omejitveni ukrepi so 
prav gotovo vplivali na razvoj 
'malega gospodarstva. Verje
tno že samo obveznost plačila

pologa pri prehodu čez mejo. 
Kako je s tem?

F. Verdnik: »Omejitveni 
ukrepi bodo prišli do izraza ob 
koncu, tega leta. Nastopil je 
problem nabave reprodukcij
skega materiala. Ža primer 
naj povem, da naša industrija 
še ni izdelala klinastega jer
mena. Dobili smo ga lahko le 
v tujini. -Zaradi klinastega 
jermena, po katerega ne mo
remo več v tujino, se lahko 
delo v obratovalnici ustavi, to 
pa pomeni tudi velike motnje 
v preskrbi, denimo Iskre, 
Gorenja ih drugih organizacij 
združenega dela, s katerimi 
smo v kooperaciji.

Drugi problem je omejitev 
porabe goriva. 100 litrov 
bencina ali 60 odstotkov 
lanskoletne porabe obrtniku 
ne zadostuje. Povem vam, da 
ga ni obrtnika, ki bi prej kar v 
tri dni trošil gorivo, saj se je 
vsakdo obnašal čim bolj raci
onalno. Zamislimo si servise
rja, ki sedaj dobi 80 odstotkov 
lanske porabe goriva. To po
meni, da bo obiskal 20 odt 
stotkov manj strank in to 
predvsem tistih, ki t potrebu
jejo manjša popravila, ki pa so 
vseeno nujna. Serviser se ,bo 
odločil za obisk tistih strank, 
kjer bo potrebno več dela in 
bo tudi zaslužek večji. Obr
tnik sam niti ne bo pri tem 
kdo ve koliko prikrajšan. Pri
krajšani pa bodo občani in 
občinski proračun, saj bo 
manj davkov.«

— Kaj pa carinski zakon?
F. Verdnik: »Na Zvezi obr

tnih združenj smo se ves čas 
borili za povečanje limita. 
Komaj smo si to izborili, pa so 
nas že odrezali. Cenzus je sicer 
ostal takšen kot prej, toda kaj 
ko je treba v tujino večkrat, 
ovira.pa je polog. Obrtnik se 
bo navsezadnje že znašel in 
razvijal kakšne druge proiz
vode, sprašujem pa se, kaj bo 
potem počelo združeno delo, 
ki je prav po zaslugi malega 
gospodarstva manj uvažalo., 
Velika napaka je pri uvozu 
osnovnih sredstev. Obrtnik 
pri nas nima česa kupiti. 
Stroji, ki jih izdelamo doma, 
so pa tehnološko slabši od ti
stih, ki si jih v tujini dobil na 
odpadu. V tem vidim zaen
krat konec razvoja malega 
gospodarstva, pa čeprav je 
sklenjenih še toliko dogovo
rov in sporazumov.«

— Kako se obrtniki vklju
čujete v izvoz?

F. Verdnik: »Predvsem po
sredno v sodelovanju z orga
nizacijami združenega dela. 
-Tako je v izvoz vključena po
lovica obrtnikov. Nihče pa 
obrtnikom za to ne prizna niti 
malo deviznih sredstev.«

O problemih obrtništva bi 
lahko s Franjom Verdnikom 
še govorili. Pa več ob drugi 
priložnosti. Zapišimo še to, da 
letos praznuje 50-letnico. 
Tudi naše iskrene čestitke!

tako daje sedanje stanovanje 
že tretje po vrsti. Res ni tak
šno, kot bi ga potrebovala 
štiričlanska družina. Najbolj 
pogrešajo klet za ozimnico, pa 
tudi prostori niso najbolj pri
merno razporejeni za stano
vanje, vendar jih to zaenkrat 
ne moti. Povprašamo jih, ko
liko časa nameravajo živeti tu, 
pa ne znajo odgovoriti. Ve
rjetno pa se bodo v bližnji 
bodočnosti preselili v Bra
slovče, kjer jih čaka hiša. In 
ker vedo, da se jim obetajo še 
lepši časi, so tudi s tem, kar 
imajo sedaj, zadovoljni.

Njihovo življenje je  skro
mno, pa vendarle takšno, da 
ničesar ne pogrešajo. Vse te
žave premagujejo s tiho srečo 
in dobro voljo. S poštenim in 
vztrajnim delom so si zagoto
vili to, da jim ni treba iz me
seca v mesec skrbeti, kako se

jim bo izšel, družinski prora
čun. Brez skromnosti pa se
veda ne gre. Sin ni v vrtcu. 
Dopoldne preživi skupaj z 
mamico, popoldne pa je sre
čen, ko lahko pomaga očku 
pri njegovem delu. Že marsi
česa seje naučil.

V stanovanju smo potem 
videli debelo zbirko značk in 
malih steklenic s pijačami. 
Le-te zbira Drago. Kakšnih 
200 stekleničk že ima.

Poslavljamo se in ob slove
su nas Drago zaprosi, naj za
pišemo še to, da ga najbolj 
ujezi, ko sredi noči zazvoni 
telefon ssporočilom, daje  kje 
požar. Gre pa za lažni klic. To 
se je že nekajkrat zgodilo, 
vsekakor pa takšni pozivi niso
rayno najbolj na mestu. Sreč
no, družina Cepin.
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Rado Cilenšek
Z  novim letom se je upo

kojil Rado Cilenšek, dolgole
tni vodja splošne službe v DO 
Gradnja Žalec. Tuje bil 21 let 
in ves ta čas ni bil le dober 
delavec, ki si je s svojim to
variškim odnosom pridobil 
zaupanje med delavci, mar
več tudi aktiven družbenopo
litični delavec žalske občine.

Rado je veliko delal v bor
čevski organizaciji, med dru
gim je bil podpredsednik ob
činskega odbora ZB NOV, 
dolgoletni predsednik odbora 
za zadeve borcev ih invalidov, 
aktivno je deloval v sindikatu 
in na drugih področjih kraje
vne samouprave.

Gradnja zaposluje kar pre
cej delavcev iz drugih repu
blik, vsi pa prispevajo k ho
mogenemu kolektivu z razvi
timi samoupravnimi odnosi, 
kjer vsi cenijo tovarištvo.

Rado Cilenšek seje povezal 
zgibanjem NOV že leta 1943, 
spomladi 1944. leta pa se je 
priključil kot aktivni borec. 
Boril sejevŠerceijevi brigadi 
pa v 111. KNOJ. Po osvobo
ditvi se je aktivno vključil v 
izgradnjo domovine. Rado je 
za svojo aktivno delovanje bil 
večkrat odlikovan. Zapišimo

še, da je še vedno navdušen 
planinec in da doma goji 
kaktuse.

Veliko si je prizadeval vsa 
leta, da so bili odnosi med 
delavci v Gradnji čim boljši, 
skrbel je za njihov standard pa 
za izgradnjo stanovanj, druž
beno prehrano in druga 
vprašanja.

Kolektiv Gradnje ga bo 
zaradi njegovega tovariškega 
odnosa in skrbi za delavce 
vsekakor pogrešal. V družbe
nopolitičnih organizacijah bo 
Rado seveda še naprej sode
loval, tako kot vsa leta nazaj, 
njegovega sodelovanja pa 
bodo veseli tudi v krajevni 
skupnosti, kjer živi.

Pestro življenje
Mije Fon med najmlejšimi

Konec lanskega leta se je 
upokojila dolgoletna ravnate
ljica Vzgojnovarstvenega za
voda Mija Fon. Bila je ena 
izmed tistih v naši občini, ki 
je z vztrajnim delom, predv
sem pa z veliko vero v svoje 
delo, dosegla to, da se lahko 
pohvalimo z otroškim var
stvom, ki je prav gotovo za 
zgled marsikomu v Sloveniji.

Komaj šestnajst let je ime
la, ko seje zaposlila v mladin
skem domu na Dobrni. V 
njem so našli dom najdenčki- 
vojne sirote. V glavnem so 
bili to že šoloobvezni otroci, 
nekaj pa je bilo celo takšnih, 
ki so biii celo starejši kot 
njihova vzgojiteljica. Mija 
Fon jih je z veliko ljubeznijo 
vzgajala, jih nadzorovala pri 
učenju ter organizirala različ
ne dejavnosti za preživljanje 
njihovega prostega časa. Iz 
Dobrne je odšla v vzgojitelj
sko šolo v Ljubljani, potem 
pa so jo z dekretom nastavili 
v Litijo. Čeprav je  po končani 
šoli prosila, naj ji omogočijo 
delo v. Celju, njeni želji niso 
ugodili. V Litiji pa seje  Mija 
vživela ter tudi izredno študi
rala na Štiriletni vzgojiteljski 
šoli. Leta_ 1952 je bila preme
ščena v Žalec in leta 1960 je 
prevzela mesto ravnateljice v 
otroškem vrtcu v Žalcu. Štiri 
leta kasneje so se združili vsi 
takratni vrtci v občini, ki so 
bili v Libojah, Grižah, Pre
boldu in Žalcu. Skupščina jo 
je imenovala za ravnateljico 
vzgojnovarstvenega zavoda.

Mija Fon se spominja ča
sov, ko so hodili po domovih 
ter nagovarjali starše, naj 
dajo otroke v vrtce. Težko jih 
je  bilo prepričati, saj takrat 
ženske še niso bile v tolikšni 
meri zaposlene kot dandanes.
Ko so se zaposlile, je bilo 
problemov manj. Vrtci so

začeli rasti kot gobe po dežju. 
Čutiti je bilo pomanjkanje 
vzgojiteljskega kadra, tako da 
je delo Mije Fon zahtevalo 
mnogo trdega dela, uporno
sti, dokazovanja, ustvarjalno
sti, samoodpovedovanja, 
družbenopolitične angažira
nosti in drugega. Mija Fon je 
bila pet let poslanka, opra
vljala pa je tudi vrsto drugih 
dolžnosti in funkcijski jih je 
"nemogoče našteti. Mijo Fon 
so sodelavke spoštovale. Tudi 
zaradi tega, ker je bila zah
tevna in odločna, pa vendarle 
vedno taktna! S svojimi bo
gatimi izkušnjami pa bo prav 
gotovo še vedno v veliko 
pomoč sedanjemu kolektivu.

Mija Fon je še danes 
prepričana, da družba še 
vedno premalo daje za vzgojo 
otrok. Še bolj bi morala 
skrbeti za svojo generacijo. 
Še zlasti za najmlajše. Če 
imajo otroci v šoli brezplačno 
varstvo, potem bi morali 
nekaj teh stvari urediti tudi 
pri predšolski vzgoji in var
stvu. V organizirano varstvo 
bi morali vključiti še več 
predšolskih otrok. Predvsem 
pa bi morala po Mijinem 
mnenju več prispevati skup
nost otroškega varstva. jv
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FOTO RIZMAL ŽALEC 
Kardeljeva 20 
telefon: 063-710-538

BARVNO FOTOGRAFIRANJE ZA 
VSE OSEBNE DOKUMENTE.

FOTOGRAFIJE V NEKAJ DNEH!

Odprto vsak dan, razen sobote od 13. do 17. ure.

Jože Šalej
Vajeti svoje obrti, ki jo je 

vrsto povojnih let uspešno 
vodil in razvijal, je odložil tudi 
Jože Šalej v Žalcu. Jožeta po
znajo in cenijo Savinjčani ne 
le kot dobrega obrtnika, 
marveč tudi kot prizadevnega 
delavca v gasilski organizaciji, 
v združenju obrtnikov pa tudi 
na področju krajevne samo
uprave. Šalej je bil zadnja leta 
še posebej uspešen pri iz
gradnji vodovoda v nekaterih 
obrobnih krajih naše občine.

Otroštvo je preživljal v 
Grižah. Sedemčlanska druži
na je živela od skromne o'če- 
tove plače, ki jo je le-ta zaslužil 
v rudniku. Položaj družine se 
je hudo poslabšal, ko jim  je 
umrl in je vse breme prevzela 
mati. Takrat je večkrat zmanj
kalo kruha. Jože se je 
odšel učit za ključavničarja m 
bil pri mojstru večkrat tepen 
kot sit, a seje izučil za dobrega 
pomočnika.

Bilje mobiliziran v nemško 
vojsko. Že takrat je mislil na 
partizane, a seje bal, kaj bo z 
družino. Avgusta 1944 je pri
šel domov in se odpravil v 
partizane. VLackovemodredu 
si je s svojo hrabrostjo kmalu 
pridobil zaupanje nadrejenih. 
Napredoval je v desetarja in 
vodnika. Med številnimi ak
cijami, v katerih je sodeloval, 
je povedal o tisti, koje s svojo 
iznajdljivostjo in hrabrostjo 
razorožil večjo skupino 
nemških žandarjev.

Iz Lackovega odreda je 
odšel v Tomšičevo brigado in

tu postal četni komandir. Za 
junaško vedenje je bil odli
kovan z medaljo za hrabrost.

Po demobilizaciji seje vrnil 
domov in se zaposlil v jam 
skem obratu domačega ru
dnika. Nekaj mesecev je 
krampal kot kopač, potlej pa 
prevzel ključavničarska 
opravila v rudniku. Spomni 
se, kako je leta 1954 reševal 
dva rudarja, ki ju  je zalila 
voda, tretjega rudarja pa je 
rešil dve leti kasneje. Bil je 
zasut in rešili so ga le z veli
kimi napori. Potlej je delal še v 
SIP Šempeter in v Montani ter 
sledhjič pristal v Žalcu kot 
obrtnik. Šalej je izredno veli
ko prispeval k razvoju gasilske 
službe v Žalcu pa tudi drugod 
v žalski občini. Funkcij je bilo 
preveč, da bi jih naštevali. 
Zapišimo še to, da je Jože bil 
med ustanovitelji Združenja 
obrtnikov v Žalcu, da je 
predsednik pododbora Tom
šičeve brigade in daje s svojim 
sodelovanjem veliko pripo
mogel k novim pridobitvam 
obrobnih krajev naše občine.

Zlata poroka
Ane in Malije Bobovnik

Pred nekaj dnevi sta pra
znovala zlato poroko Ana in 
Matija Bobovnik iz Vrbja. 50 
let skupnega življenja je bilo 
obdobje, ki je bilo polno tr
pljenja in odrekanj, hkrati pa 
tudi polno lepih in srečnih 
trenutkov.

Ana seje rodila junija 1914 
v Pongracu. Tu je februarja 
1908 zagledal luč sveta tudi 
njen mpž Matija. Znanja in 
učenosti sta si nabirala v griški 
šoli. Ana je po končanem šo
lanju ostala doma in delala na 
kmetiji, Matija pa si je služil 
kruh v bližnjem rudniku Za- 
bukovica. Tuje dočakal NOB 
in med vojno odšel v partiza
ne.

V spomin

Martinu Goršku
Ko smo zaključevali pre

teklo leto in si želeli kar naj
boljše v prihodnjem lètu, je  
občane Griž, Liboj in širšega 
območja tembolj prizadela 
vest, da Martina Gorška ni 
več med nami. Z njim smo 
izgubili ne le dobrega soseda 

. in vaščana, temveč tudi pri
zadevnega občana, ki je v 
krajevni skupnosti ter v kra
jevnih družbenopolitičnih 
organizacijah ter društvih, 
posebno na področju kultu
re. mnogo doprinašal, da bi 
bilo naše življenje lepše, 
urejenejše in kulturno bo
gatejše.

Martina Gorška je ži
vljenjska pot vodila iz težkih 
razmer, v kakršnih so živeli 
mali kmetje v času prve 
svetovne vojne (rodil se je 
leta 1912), preko trdega dela 
rudarjev, ki gaje okusil že s 
15 leti kot navaden jamski 
delavec. Leta 1935 je končal 
srednjo rudarsko šolo v Ce
lju. Že zgodaj se je družil z 
naprednimi ljudmi, posebno 
v okviru Svobode v Zabu- 
kovici. V narodnoosvobo
dilno borbo se je vključil v 
začetku leta 1944.

Poletu 1945 seje zaposlil v 
rudniku Zabukovica kot 
jamski obratovodja, leta 
1949 pa je bil premeščen v 
Liboje, kjer je prav tako de
lal deset let. Vsa povojna leta 
sije prizadeval za obnovo in 
razvoj našega gospodarstva 
in za razvoj socialističnega 
samoupravnega sistema. 
Leta 1945 je postal član Ko

munistične partije. Zadnja 
leta pred upokojitvijo je bil 
direktor rudnika v Žabuko- 
vici, to je v tistem obdobju, 
ko je zaradi znanih razmer 
sledila ukinitev, kar gaje kot 
človeka, čigar življenje je 
bilo vsa leta povezano z ru- 
daijenjem, močno prizade
lo.

V Libojah je za zasluge pri 
delu Svobode bil proglašen 
za častnega predsednika, v 
Grižah je dvanajst let opra
vljal funkcijo predsednika 
Svobode in s svojim delom 
veliko pripotnogel k obnovi 
in dograditvi doma ter za 
razmah kulturno-prosvetne 
dejavnosti. V zahvalo za 
opravljeno delo je prejel 
številna priznanja in odli
kovanja, med njimi tudi Sa- 
vinovo priznanje in red re
publike zbronastim vencem.

Jože Jan

Borna zemlja na Pongracu 
je Ani in Matiji ter njunim 
štirim sinovom dajala le tanek 
kos kruha, zato sta leta 1953 
kupila zemljo v Vrbju in si z 
lastnimi močmi postavila 
skromen dom. Mnogo lepih in 
zadovoljnih trenutkov sta 
preživela v njem, a tudi mar
sikatero bridko in težko uro. 
Najhuje je bilo takrat, ko sta 
na isti dan izgubila dva svoja 
sinova.

Danes v njun topel dom 
radi zahajajo vnuki, ki babici 
in dedku popestrijo in olep
šajo marsikatero uro njunega 
skupnega življenja. Še na 
mnoga leta, zlatoporočenca!

Posnetek je iz srečanja upokojencev Ferralita

Niso jih pozabili
Vse več je primerov, ko 

delovne organizacije ob kon
cu leta povabijo sVoje upoko
jence in jim pripravijo tova
riško srečanje. Ob tej priliki 
jih , seznanijo z delovnimi 
uspehi in s težavami gospo
darjenja. Upokojence pa se
veda zanima tudi razvoj de
lovne organizacije, v katero so 
tudi oni vložili mnogo ži
vljenjskih sil. Pomembno pa 
je tudi, da se ob tej priliki

srečajo upokojenci, obujajo 
spomine na lepe in težke tre
nutke povojne izgradnje, be- ' 
seda pa nanese tudi na da
našnje življenje. Vsekakor so 
takšna srečanja prijetna in 
tudi zelo dobro obiskana.

Organizatorjem sp upoKo- 
jenci za to zelo hvaležni. Te 
misli smo strnili ob srečanju 
upokojencev Ferralita in Ju- 
teksa iz Žalca.

DEJAVNOST DRUŠTVA INŽENIRJEV IN TEHNIKOV
Ob vseh samoupravnih in 

družbenopolitičnih dejavni
kih ima v Tekstilni tovarni 
Prebold pomembno vlogo 
tudi društvo inženirjev in 
tehnikov, katerega predse
dnik je Jože Lubej. O delu 
društva je povedal:

»Društvo inženirjev in teh
nikov tekstilcev TT Prebold 
deluje že. četrt stoletja. Zdru
žuje inženirje, tehnike in 
ostale delavce š srednjo, višjo 
in visokošolsko izobrazbo. 
Društvo šteje 97 članov in je. 
mentorsko povezano z

mojstrsko sekcijo v tovarni. 
Na osnovi samoupravnega 
sporazuma je društvo pove -̂' 
zano in včlanjeno v Zvezo in
ženirjev in tehnikov tekstilcev 
Slovenije. Njegova naloga je, 
da organizira strokovna in 
poučna predavanja ter pri
pravlja razna strokovna sre
čanja. Spremlja pa tudi razvoj 
sodobne tehnologije, predla
ga najboljše tehnološke re
šitve pri investicijskih vlaga
njih, pripravlja elaborate, 
razvojne programe in podo
bno. Skratka delaje dovolj.«

Katere pa so vaše najpo-. 
membnejše akcije v minulem 
obdobju?

»Med predavanji, ki smojih 
pripravili, velja izpostaviti ti
sto o gospodarski situaciji 
delovnih organizacij v luči 
zunanjetrgovinske menjave 
in problematike izvoza ter 
politiko oblikovanja cen v letu
1982. Organizirali smo tečaj 
za upravljalce motornih plo
vil. strokovne ekskurzije 
mojstrske sekcije v TAM 
Maribor, ogledali smo si hir

drocentralo Zlatoličje in 
ptujski grad. Še posebno pa si 
štejemo v čast organizacijo 
letne skupščine Zveze inženi
rjev in tehnikov tekstilcev 
Slovenije, na kateri so se 

• zbrali delegati — tekstilci iz 
vse Slovenije.«

Toliko o dejavnosti tovrs
tne organizacije, dodajmo le 
še to. da v letošnjem letu na
črtujejo ogled mednarodne 
razstave v Milanu. V tanamen 
so se že začeli pripiavljati in 

-namensko varčevati.
D. N.



SL O VENSKI KUL TURNI  PRAZNIK
,8. februar — slovenski kul

turni praznik bomo v naši ob
čini proslavili z zanimivimi 
kulturnimi prireditvami. Kra
jevna kulturna društva, ki so 
nosilci izvedbe proslav, bodo 
le-te povečini združila z letnimi 
konferencami, oziroma občni
mi zbori. Na dan praznika bo
do šolska kulturna društva pri
pravila proslave in letne kon
ference, hkrati pa bodo 
najmlajše sprejele v članstvo 
kulturnih društev. V Žalcu bo 
10. februarja gostoval pihalni 
orkester KUD France Prešeren 
iz Celja, v Savinovem salonu 
pa bo odprtje likovne razstave.
Osrednjo slovesnost, ki bo 11. 
februarja ob 18. uri v Domu 
krajanov v Vrbju, bo pripravi
la Občinska kulturna skupnost 
Žalec, ki bo ob tej priliki po
delila najzaslužnejšim kultur
nim delavcem Savinova 
odličja. Na svečanosti bosta 
sodelovala dekliški pevski zbor 
KUD Gomilsko in gledališki

igralec Andrej Kurent iz 
Ljubljane. Predvidevajo, da 
bo ob tem prazniku izšla tudi 
V. številka Savinjskega zborni
ka.

VIA MALA V BORŠTU PRI 
TRSTU

Večletno sodelovanje med 
KD Tabor in PD Slovenec iz 
Boršta pri Trstu je sklenilo še 
eno uspelo srečanje. Taborčani 
so se v drugi polovici prejšnje
ga meseca predstavili našim 
rojakom z dramo Via mala v 
dvorani v Bonjncu. Množica 
obiskovalcev, izredno gosto
ljubje domačinov in uspela 
predstava so ponovni dokaz, 
da je gostovanje doseglo zaže- 
ljen namen. Ob tej priložnosti 
so člani naše skupine položili 
venec na grob padlih borcev za 
svobodo, ogledali pa so si tudi 
Rižarno in še nekatere spo
menike. Ob slovesu so se 
dogovorili, da bodo zamejci 
letos gostovali v Taboru. S tem

pa se bo nadaljevalo sodelova
nje,' ki spodbuja k delu in 
utrjuje zavest, da jih spaja 
močna vez prijateljstva. Sreča
nja v Italiji se je udeležil tudi 
Milan Lesjak, predsednik 
ZKO Žalec.

ZA PETLETNI JUBILEJ 
Letos poteka pet let, odkar 

so kulturni delavci iz Braslovč 
navezali prijateljske stike s 
kulturnim društvom Šmihel v 
Avstriji.

Dogovorili so se, da 
bodo ta jubilej proslavili s kul
turnim dogodkom. Tako jim 
bodo Braslovčam 5. februarja 
predstavili gledališko delo 
GLAVNI DOBITEK v režiji 
Anice Brišnik. Pripravili pa so 
tudi pester spored veselega de
la. Gost srečanja bo tajnik 
ZKO Žalec Ivan Centrih. Pri 
nadaljnjem sodelovanju jim 
želimo še veliko uspehov.

—J. Ocvirk

S knjižnih polic
Če se še spominjate, spoštovani bralci, smo 

vam v prejšftji številki obljubili, da bomo 
vsak mesec pobrskali po knjižnih policah 
Mladinske knjige, da bi izvedeli, med kate
rimi novimi deli lahko izbirate v prodajalni 
na Šlandrovem trgu. Obljubo držimo in to
krat je pred vami seznam knjig, ki so izšle v 
mesecu decembru. Hkrati pa vam predsta
vljamo nekaj del, po katerih ste najraje segali 
v Občinski matični knjižnici.

Nove knjige v mesecu decembru:
Moj roman — zbirka v petih knjigah: 

Založba Obzorja Maribor: 08/15 v stranki — 
Hans Helmut Kirst, Zeleni mladenič — 
Michel Deon, Dva tedna v drugem mestu — 
Irwin Shav, Življenje Jane Pittmanove,

Razdejana postelja Francoise Sagan, Gore 
pod polnočnim soncem — Janez Bizjak — 
Založba Obzorja Maribor, Iran proti Iranu 
— Uroš Lipušček — Založba Borec, Boj za 
svetovna morja — Hellmut Diwold — Dve 
desni, dve levi — več avtorjev — CZ NG.

Najbolj brane knjige v mesecu decembru:
Jose J. Veiga: Ura prežvekovalcev, Hubert 

Selby: Zadnji odcep za Brooklyn, Garson 
Kanin: Tracy in Hepburnova, Lewis Patten: 
Okostja bizonov, Henri Troyat: Katarina 
Velika, Jeannie Ebner: Figure v črnem in 
belem, Uroš Lipušček: Iran proti Iranu, Ži- 
vojin Gavrilovič: Igmanci.
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HA NAJMLAJŠE SMO PA KAR 
POZABILI

Kaj nenavaden in nevsakda
nji za ta letni čas je bil pogled 
na gručo otrok, ki si je v top
lem januarskem dopoldnevu z 
žogo krajšala čas na žalskem 
stadionu. Sredi koledarske 
zime smo, v času počitnic, in 
večina otrok je že zdavnaj pri
vlekla na dan sani in smuči, 
upajoč, da se bodo popeljali 
po zasneženi strmini. Toda 
letošnja zima jo je našim šo
larjem pošteno zagodla. Snega 
je zapadlo le toliko, da nismo 
pozabili, kakšen pravzaprav je, 
poti do zasneženih poljan v 
tujini pa so malce prehuda ob
remenitev za vse tanjše in plit- 
kejše žepe. Kaj torej početi v 
počitniških dneh?

Tako smo povprašali tudi 
šolarje na stadionu, pa so le 
zmajali z glavami, češ, snega

ni, malce dolgočasne so tele 
počitnice. Pa smo se spomnili, 
kako so letos marsikje po 
Sloveniji poskrbeli za razne 
dejavnosti in aktivno preživlja
nje počitniških dni. Najprej 
smo se oglasili na Društvu 
prijateljev mladine in povpra
šali, kaj so pripravili šolarjem 
v primeru, če ne bo snega.

Povedali so nam, da so o tem 
sicer razmišljali, ukrenili pa ni
so ničesar. Poklicali smo kul
turno skupnost, če bodo šolarji 
lahko v teh dneh obiskali kino 
predstave kdaj pa kdaj tudi 
dopoldne. Slišali smo, daje ta
ko marsikje, v Žalcu pa, da te
ga he bo, so nam povedali. V 
upanju, da so malo bolj domi
selni na telesnokulturni 
skupnosti, smo poklicali še tja. 
„Tečaji bodo v Libojah, seve

da če bo sneg, „so nam prijaz
no odgovorili. Se to smo izve
deli, da so telovadnice zaprte 
in neogrevane, ponekod pa jih 
adaptirajo.

Kaj naj rečemo ob vsem 
tem? Zima je letos malce zata
jila, ni pa lepo, da so se po 
njej zgledovali tudi vsi ostali 
— od vzgojnoizobraževalnih 
ustanov do vseh tistih, ki se 
ukvarjajo z mladino. Že res, 
da nimamo bazenov in dr
sališč, zato pa bi si lahko vsaj 
rezervirali kakšno uro ali dve 
tam, kjer to imajo. Kino ima
mo, kakšen organiziran prevoz 
na slovenjegraško ali maribor
sko Pohorje pa tudi ne bi bil 
odveč. Sicer pa — na napakah 
se učimo. Če to drži, pa bomo 
videli čez leto dni.

Irena Jelen

Šolarji so preživljali počitniške dni kar na stadionu
Foto: L. Korber

PRIPRAVA
CENTRA
NA
VERIFIKACIJO

Ko smo se pred leti odlo
čali, ali bomo «zamenjali 
šolski sistem, ki je bil v 
veljavi še iz časov Avstro- 
ogrske, z novim, usmerje
nim izobraževanjem, je bilo 
povsem jasno, da s starimi 
sredstvi, načini in oblikami 
dela ni več mogoče napre
dovati. S preživelimi .in 
zastarelimi načini ni mo
goče pripravljati mladine in 
odraslih za življenje v 
tehnološko razviti družbi. 
Zaradi tega so bili že v 
učnih načrtih predpisani 
potrebni, minimalni ma
terialni pogoji, brez katerih 
se šola ne more verificirati.

Na Centru za usmerjeno 
izobraževanje v Žalcu 
ravno v teh dneh ugotav
ljamo, kako so izpolnjeni 
materialni pogoji. Skladno 
z letnim delovnim načrtom 
šole in zakonom o usmer
jenem izobraževanju smo 
namreč v letošnjem letu 
dolžni izpolniti pogoje za 
verifikacijo. Sedaj šola v 
celoti izpolnjuje prostorske 
pogoje in (z izjemo učitelja 
obrambe in zaščite) tudi 
kadrovske pogoje. Od 
specializiranih učilnic raz
polaga šola z učilnico za 
pouk osnove tehnike in 
proizvodnje, biologije in 
kemije ter matematike in 
fizike. Urejene so tudi učil
nice za ostale splošno izo
braževalne in strokovno- 
teoretične predmete, tako 
da v celoti izvajamo kabi- 
netski pouk. Ob vsem tem 
pa še vedno ostajajo neiz
polnjeni nekateri materialni 
pogoji. Potrebno je naba
viti opremo za kabinet 
obrambe in zaščite, opremo 
za pouk tehničnega risanja 
in strojnih elementov ter 
nekatera učila in pri
pomočke za ostale strokov
no teoretične predmete.

Na CUI imamo v 
letošnjem letu 11 oddelkov; 
od tega 7 oddelkov rednega 
izobraževanja mladine, 3 
oddelke izobraževanja od
raslih ob delu in oddelek 
upravno-administrativne 
šole. V šolskem letu 1983/84 
bomo po zagotovilu Tehni
ške šole vpisali 3 oddelke 
prvega letnika.

Naj ob koncu povemo, 
da jè rešitev problematike 
in s tem zagotovitev 
najnujnejših materialnih 
pogojev, potrebnih za 
verifikacijo šole, možna le s 
sredstvi, ki so planirana za 
leto 1983 iz referenduma. 
Brez teh sredstev ne bo mo
goče doseči in izpolniti vseh 
potrebnih materialnih po
gojev.

F. Rakuša
^______________J

Vzgojnoizobraževalna organi
zacija Žalec

TOZD OSNOVNA SOLA 

Slavko Šlander 

PREBOLD

Komisija za delovna razmerja

OBJAVLJA
prosta dela in naloge «

dveh delavk — 
čistilk -

za nedoločen čas.
Prijave sprejemamo 15 dni 
po objavi.

VSEM PRIJATELJEM 
MLADINE HVALA

Krajevna organizacija 
DPM Prebold je pripravila 
prireditev, s katero se je želela 
zahvaliti svojim članom za 
pomoč in sodelovanje. »Vsem 
prijateljem mladine hvala« je 
bilo geslo prireditve, ki je lepo 
uspela. Predsednica društva

Sicer pa preboldsko društvo 
uspešno deluje že 30 let in je 
eno najaktivnejših v občini.

Prireditev so združili tudi z 
volilno konferenco, sprejeli 
program dela za leto 1983 in 
izvolili vodstvo društva, ki ga

Nastop malčkov iz vrtca je bil nadvse prisrčen

Dora Eberlinc je spregovorila 
o delu društva, ki je tudi v 
preteklem letu bilo uspešno.

bo tudi v prihodnje vodila 
Dora Eberlinc.

ik

KOMU JE V NAPOTO 
RASTLINJAK?

Pred leti, ko je bila adapti
rana osnovna šola Vransko, so 
učenci in učitelji osnovne šole 
lepo uredili okolico šole. S 
pomočjo delovnih organizacij 
in s samoprispevkom so uredili 
sadovnjak, cvetlične grede, 
igrišča, rastlinjak pa jim je po
daril Hmezad. Prav z rastlinja-

Nič ni pomagala zaščita z mre
žo, ‘opozorila niso zalegla. 
Pred dnevi so nas obvestili, da 
se je nekdo zopet znesel nad 
rastlinjakom. Na posnetku 
lahko vidimo početje nezna
ncev, ki bi jih bilo potrebno 
poiskati in pošteno kaznovati. 
„Ob pogledu na razdejani

kom pa imajo največje proble
me. Šipe so namreč ne
pridipravi stalno razbijali in 
tako njihovi pionirski zadrugi 
povzročali nepotrebne stroške.

rastlinjak, človek nima besed, 
ob vsem tem izgubljamo vo
ljo,” nam je dejal ravnatelj šo
le Drago Cehner.

jk

ŠOLSKI ZVONEC 
SE OGLAŠA PO STAREM

Pred dobrima dvema mesece
ma smo se odločili, da bomo 
stopili v korak z ostalimi 
evropskimi deželami in hodili 
na delo po novem delovnem ča
su. Vsakodnevna praksa bo 
pokazala, ali je bila takšna 
odločitev pravilna ali ne, mi pa 
smo poskušali izvedeti, kako so 
se v nov delovni čas vključile 
šole in vzgojnovarstveni zavo
di. Slišati je bilo namreč , pri
pombe in negodovanja staršev, 
da šole niso prilagodile 
podaljšanega bivanja otrok 
novemu delovniku. O tem smo 
povprašali Bredo Verstovšek, 
direktorico VIO Žalec. Takole 
nam je povedala: „S spreme
njenim delovnim časom smo 
spremenili čas podaljšanega 
bivanja otrok povsod tam, kjer 
je bilo to potrebno, in kjer je 
bilo več učencev za podaljšano 
bivanje. Res je, da smo tam, 
kjer bi ostala po pouku le dva 
ali trije učenci, ostali pri starem1 
načinu, ker ne bi mogli pokriti 
finančnih stroškov. Naj povem 
še to, da šole večinoma delajo 
po prejšnjem urniku in niso

spreminjale svojega delovnega 
časa. Tako smo ravnali pred
vsem zaradi učencev vozačev, 
ker imamo precejšnje težave z 
avtobusnimi prevozi. Prav za
radi teh učencev imamo tudi 
izvenšolske dejavnosti izjemo
ma v jutranjih urah.

Poskrbeli pa smo za to, da 
smo novemu delovniku 
prilagodili delo vzgojnovarstve- 
nih ustanov. Tu so se pojavile 
velike težave. Tam, kjer je več 
oddelkov, smo si lahko po
magali s prerazdelitvijo kadra, 
problemi pa nastajajo tam, kjer 
sta le eden ali dva oddelka.”

Nekaj tednov je najbrž pre
malo, da bi lahko z gotovostjo 
trdili, kje so dobre in kje slabe 
strani novega delovnega časa, 
kje smo storili prav in kje na
pak. Vzgojnovarstvenim in izo
braževalnim ustanovam je tre
ba priznati, da so poskušale 
prisluhniti željam in potrebam 
staršev. Koliko jim je to uspelo, 
pa se bo pokazalo v prihodnjih 
mesecih.

-ij-

«
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PIONIRSKI KOTIČEK  • PIONIRSKI KOTIČEK

POVSOD JE PRIŠEL DEDEK MRAZ

RUBRIKA M LA D IH  • RUBRIKA M LA D IH

(  Razmišljanja po XI. kongresu Z SM S

Težko je  v nekaj stavkih 
strniti vse občutke in ugotovi
tve o pomenu XI. kongresa 
ZSMJ za našo mlado genera
cijo in za širšo družbeno 
skupnost. Na kratko bi želel 
oceniti kongres. Vse preveč 
razprav je  bilo napisanih v 
stilu domače naloge in po 
vzorcu tistih, ki mislijo, da 
bomo naše gospodarske in 
politične težave rešili z be
sedami s politiko kompromi
sa. Mladi so bili odločni 
in revolucionarni le v 
tisti komisiji, kjer se je  razpra
vljalo o idejnopolitičnem de
lu in ustvarjanju kadrovske 
politike. Pa še tu samo o 
dilemi: ali mladinec do 27. 
leta ali nad 27. letom. Pa ne

gre tu za mladince v osnovni 
organizaciji, temveč za vodil
ne funkcionaije. Iz razprav je 
bilo možno ugotoviti, da seje 
tudi v mladih zakoreninila 
miselnost profesionalizma. 
To pa je v tem trenutku hudo. 
Postavlja se vprašanje, ali 
delamo v mladinski organiza
ciji zato. da bomo nekoč 
voljeni funkcionaiji v občin
ski. republiški ali zvezni kon
ferenci: Ali pa delamo zato, 
da bomo prispevali svoj delež 
družbi, kateri pripadamo? 
Boljše bi bilo. da bi mladi bili 
revolucionamejši v drugih, 
pomembnejših zadevah, kot 
so stanovanjska problemati
ka. zaposlovanje, izobraževa
nje. socialno razlikovanje.

nagrajevanje po delu, poeno
tenje socialno pokojninskega 
zavarovanja in še bi lahko 
našteval. Imam občutek, da 
se mladi še premalo zavedajo 
vseh težav, ki so nastale 
zaradi napačne gospodarske 
politike v preteklosti. Tudi 
mladi so se naučili birokratiz
ma. oportunizma in karieriz
ma. Tu pa se lahko vpraša
mo. od koga so se vse to 
naučili?

Na koncu pa naj napišem 
še to. da je  mlada generacija 
še vedno pripravljena vztraja
ti na Titovi poti, poti neuvrš
čenosti, gospodarske stabil
nosti in miru v svetu.

Alojz Terglav

V vseh 20 krajevnih skupnosti naše občine so ob novem letu pripravili prihod dedka 
Mraza in obdaritev. Pripravili so tudi pravljične in lutkarske■ igrice. Posnetek je  z 
Gomilskega. kjer dedek Mraz obdaruje najmlajše. Ob novem letu so v tej krajevni 
skupnosti pripravili tudi srečanje krajanov, starejših sedemdeset in več let, ter jim 
pripravili krajši kulturni program.

T. TAVČAR

NA SPREJEMU ZA PIONIRJE
V imenu pionirske organizacije naše šole sem se z mentorico Jeleno Gorišek udeležil 

sprejema pri predsedniku občine Viljemu Petku, ki je  sprejel pionirje iz pionirskih 
odredov vseh šol v naši občini. Zbrali smo se v sejni sobi občinske skupščine. Soba je  bila 
za naš sprejem lepo pripravljena. Na mizah so bili sendviči, ora in sladkarije. Pred 
začetkom pogovora smo se skupaj slikali, vsak je  dobil tudi značko 40-letnice pionirske 
organizacije.

Nato smo se pogovarjali s predsednikom. Zanimal se je, iz katerih šol smo. Vsak 
pionir se mu je  predstavil. Nato nas je  vprašal, kako se učimo in če imamo svoj pionirski 
prapor. Povedal sem mu, da imamo nov prapor, ki smo ga dobili ob 10-letnici šole. Ko nas 
je  spraševal, s katerim športom se ukvarjamo, sem mu povedal, da igram nogomet, 
košarko, rokomet, da šahiram in smučam.

Potem smo se pogovarjali s predsednikom občine na splošno. Povedal sem, daje bila 
pionirska organizacija ustanovljena v Bihaču leta 1942 in kaj so delali pionirji med NOB. 
Ob koncu razgovora smo tovarišu predsedniku podarili darila, ki smo jih izdelali sami. Po 
zahvali in dobrih željah nam je  razkazal prostore v zgradbi občinske skupščine. Peljal nas 
je tudi v svojo pisarno.

Ponosen sem, ker sem imel to čast, da sem se udeležil tega sprejema. Tega se bom še 
dolgo spominjal.

* Martin ZDOVC.
OŠ Ljuba Mikuš

SNEŽNI PROBLEMI
Uh, ti december, 
še nič nam nisi snega dal.
Lani bilje že novembra 
prvi snežni dan.

PADAJ, PADAJ . . .
Padaj, padaj snežek beli, 
čez poljane in na breg, 
vsi veseli hajd za hišo, 
smučat, sankat se na sneg.

Smučke, sanke nam drsijo, 
mi kričimo na ves glas, 
hura. naša teta zima, 
spel prišla je  k nam v vas.

Ampak stari ljudje pravijo, 
če snega do decembra ni, 
se pa spomladi dalj drži. 
Zato ne obupajte prav vsi!

Je snega nam spet nasula, 
da veseli bi bili, 
se zimskih radosti naužili 
in spočiti v šolo šoli.

Barbara JELEN 
OŠ Šempeter

Poznam sosedo, 
ki se smučala bi rada, 
ker pa ni snega, 
kar obupava.

Mogoče pa snegu primanjkuje bencina,
ali pa še plina,
pa tudi bonov nič nima!

Dejan Urankar, 
OŠ Šempeter

SPODBUDA

V nedeljo, 19. decembra, 
so v Trnavi gostovali člani 
KULTURNEGA DRUŠT
VA VRBJE s komedijo Smeš
ni predozi.

Krajani KS Trnava, ki so si 
igro ogledali, so bili navduše
ni in so se ob posameznih 
prizorih od srca nasmejali. 
„Takih srečanj si želimo še

več«, so dejali in upamo, da 
bo zanimanje med krajani še 
večje. Mladi iz OO ZSMS 
Trnava menimo, da bi tovr
stne kulturne prireditve lah
ko zanimale (razvedrile) vsa
kogar, saj je v zadnjem času 
bilo takih prireditev malo in 
je bila ta kulturna osvežitev 
vsekakor dobrodošla. V pri

hodnje si bomo prizadevali, 
da bi pripravili po odigrani 
igri tudi pogovor z igrald, ki 
bo za marsikoga zanimiv 
prispevek v svetu odrskega 
spoznanja.

Prizadevali pa si bomo, da 
bi tudi, sami uprizorili kakšno 
gledališko delo.

Jolanda Ušen

PRIZNANJE ZA HUM ANO  DELO

Ob 800-letnici obstoja Žal
ca smo dobili dva lepa parka. 
Eden je  ob žalski obvoznici, 
drugi pa v središču mesta. 29. 
maja 1982 je  bil odprt mestni 
park, ob praznovanju 800 
letnice Žalca po Titov park, v 
katerem je  bilo 18. maja 1982 
zasejano prvo drevo v poča
stitev 90-letnice rojstva mar- 

«šala Tita. Park ima sedaj 88 
dreves in spomenik, v načrtu 
pa je  še vrsta nalog, da bi

dobil park svojo pravo podo
bo. Pri vsakem drevesu bodo 
zapisani zgodovinski dogod
ki, v katerih je  sodeloval tov. 
Tito. Pri rojstnem drevesu bo 
zgrajena maketa njegove 
rojstne hiše v merilu 1 : 10.

Pri izvajanju del pa so 
poleg hortikulturcev iz Žalca 
pomagali tudi upokojenci, 
razna društva, delavci zdru
ženega dela. učenci OŠ in 
učenci CUI iz Žalca, ki smo

se množično udeležili akcij. 
Za prizadevno delo pri ureja
nju obeh parkov pa je dobilo 
v decembru deset mladincev 
priznanje. Dobitniki pri
znanj: Zvonko Zbičajnik. Ro
bi Dobovičnik, Stanko Ko
lenc, Fredi Lesar, Branko 
Kert, Branko Steklasa. Ra
fael Kakoj, Janez Horvat. 
Anton Horvat, Anton Uran
kar in Viktor Pavlič.

Jolanda Ušen

NASA BESEDA '83

Vemo, da je zanimanje za 
vsa področja ljubiteljske kul
turne oz. njene ustvarjalnosti 
med mladimi in najmlajšimi 
zelo razvito, saj skoraj ne poz
namo šole, OO ZSMS, mla
dinskega kluba in kulturnega 
društva, kjer bi tovrstne dejav
nosti ne poznali in se z njo ne 
ukvarjali. Ut prav čudno bi 
bilo, če bi bilo drugače, saj 
mladini ljubiteljsko udejstvo
vanje na kateremkoli kultur
nem področju ne pomeni samo 
možnosti predstavitve svojih

dosežkov in iskanj, ampak 
hkrati tudi možnost uveljavitve 
svojih ustvarjalnih moči, 
svojih pogledov in odnosa do 
našega kulturnega utripa.

Predstavitvene možnosti tem 
skupinam nedvomno zagotav
lja revija NASA BESEDA. 
Možnost sodelovanja je velika 
in nikakršnega dvoma ni, da 
ne bi sleherna mlada kulturni
ška skupina našla svojega 
ustreznega mesta v Naši bese
di, tokrat v NASI BESEDI 83.

Odbor za Našo besedo 83 je

že imel svojo prvo sejo, kjer so 
se odločili, da se bo revija to
krat odvijala od 19. do 26. 
marca v Domu krajanov na 
Gomilskem in v Domu kra
janov v Vrbju. Likovne razsta
ve bodo v Savinovem salonu v 
Žalcu, kjer bo tudi literarni ve
ča: mladih ustvarjalcev, ter na 
Gomilskem in v Vrbju.

Prepričani smo, da bo tudi 
NASA BESEDA 83 po 
množičnosti in kakovosti 
zajela celotno kulturno ust
varjalnost mlađih. I. T.

OBISK PRI PESNICI
Obiskala sva pesnico Meto Rainer. V stanovanju na Cankaijevi 1 naju je prisrčno 

sprejela in nama na zastavljena vprašanja z veseljem odgovaijala.
— Kdaj ste se rodili?
— Rodila sem se leta 1904. na Ptujski gori.
— Kje ste preživeli svojo mladost?
— Ko sem bila stara štiri mesece, smo se preselili v Kranj. Tam smo živeli osem let. 

Že kot otrok sem bila zelo ponosna na Kranj, kjer sem preživljala svoja otroška leta, saj je 
v tem mestu živel in ustvaijal svoja dela naš največji pesnik France Prešeren. Kasneje sem 
svojo mladost preživljala v glavnem v Ljubljani. Učiteljsko službo sem opravljala pred
vsem na Štajerskem.

— Kdaj ste začeli pisati za otroke?
* — Za šolo sem napisala mnogo pesmi in igric. Prva knjižica je izšla leta 1979 pod 

naslovom Fičfirič. Letos bo izšla druga zbirka, ki se bo verjetno imenovala Mihaha. Izšla 
bo pri založbi Partizanska knjiga v nakladi 10.000 izvodov.

— Zakaj pišete za otroke?
— Najrajši pišem pesmi za otroke zato, ker jih imam zelo rada.
— Koliko pesmi ste že napisali?
— Napisala sem približno 300 pesmi. Objavljajo pa jih predvsem v Galebu, ki izhaja 

vTrstu. Mladem rodu, ki izhaja v Celovcu, ter v Kurirčku inCicibanu, kiju vsi prav dobro 
poznate.

— Od kod jemljete snov za pisanje?
— -Snov jemljem iz resničnega življenja, ki mora iti skozi možgane in srce.
Ob pripovedovanju in odgovarjanju na vprašanja seje pesnica večkrat zazrla skozi 

(Auso, kot da bi še enkrat hotela doživeti svojo mladost in videla sva, daje imela solzne oči. 
Obiska ie bila zelo vesela in sklenila sva, dajo bova še večkrat obiskala.

Egon VOČKO in Andrej 
VERHOVŠEK

PRIGODA IZ OTROŠKIH LET
K nam je prišel sestrič Dejan, ki meje vedno rad jezil. Jedli smo palačinek, ko mije 

prišla moja prijateljica. Stekla šem ven, toda prijateljice ni bilonenadoma rekel, d a je  
nikjer. Ko sem se vrnila v kuhinjo, tudi palačink ni bilo več

OTROCI, KI NE BODO NIKOLI ODRASLI
„Mar iščeš toplino, mar 

iščeš ljubezen pri ljudeh? Tis
tih ljudi ni več, ki so bili dobri 
s sosedom ali s tujcem . . .”  je 
končala pesem Lidija v pro
gramu, ki ga je ob novem letu 
pripravilo društvo za duševno 
prizadete otroke v naši občini 
za starše teh otrok. Ni res, da 
takšnih ljudi ni več, so in v tem 
društvu so ljudje, ki izžarevajo 
toplino, pomoč, ljubezen. Že
lijo pomagati staršem duševno 
prizadetih otrok, ki zanje skr
bijo sami, in ker ti otroci niso 
vključeni v organizirano nego 
in oskrbo in zahtevajo nepre
stano nego in skrb, saj so to

otroci, ki ne bodo nikoli odra
sli, so večni otroci.

Društvo za duševno priza
dete otroke v naši občini je na
stalo pred osmimi leti. Pred le
tom je začela društvo voditi 
Vlada Rode, pomaga pa ji taj
nica Jožica Žohar. Delo dru
štva je ponovno oživelo. 
Večkrat se sestajajo s starši teh 
otrok, še pogovarjajo, poslu
šajo predavanja in predvajajo 
filme. Mnogo pomeni tem 
materam pogovor in občutek, 
da se nekdo zanima zanje in za 
njihove probleme, ter občutek, 
da niso same s svojimi nikoli 
odraslimi otroci.

Ob novem letu je društvo 
s pomočjo osnovne šole Ljuba 
Mikuž pripravilo skromno 
proslavo in obdarovalo otroke.

Omeniti velja, da tudi sicer 
društvo tesno sodeluje ' z 
omenjeno šolo in da ravna
teljica Martina Bevc precej 
prispeva s strokovnimi nasveti 
pri delovanju društva. Zato bi 
bilo prav, da bi se kar največ 
staršev, ki imajo duševno 
prizadete otroke, vključilo v 
društvo, kjer jim bodo po 
svojih močeh pomagali in sve
tovali. Zakaj bi torej zavrnili 
iskreno ponujeno roko?

n
i 
i

AFORIZMI

i______
Mateja, 

OŠ Šempet

MNOGI DELAVCI PO
RABIJO NAJVEČ ENER
GIJE — KADAR SO ZA 
ŠANKOM

NAŠA ENERGETIKA 
JE NAJLEPŠI PRIKAZ. 
KAKO SE ENERGIJA 
PRETVARJA — V IZGU
BE

J3’ I  ■  PRETVARJA — '■J Li"

DANDANES SO LAH
KO NA KONJU LE TISTI 
—■ KI SE UKVARJAJO Z 
JAHALNIM ŠPORTOM 

*
ČLOVEK JEČLOVEKU 

VOLK. VENDAR SAMO 
TAKO DOLGO — DO
KLER MU NISO PO
TREBNE VEZE IN PO
ZNANSTVA

PRODUKTIVNOST 
MOGOČE NARASLA. ČE 
BI BOLNIŠKO DAJALI 
NA BONE

n
: e  1

I
INŠPEKTORJI LAHKO _  

« JAMEJO VELIKO RIBO B  
SAMO — KADAR SO NA ■  
RIBOLOVU

Marjan Bradačd a č j



V la k  b ra ts tv a
in enotnosti

__________________________ ____ _________________________ J
4. junija 1983JX» odpeljal iz 

SR Srbije Vlak bratstva in 
enotnosti I983 in bo prispel v 
Slovenijo 5. junija 1983 v po
poldanskem času. Iz Slovenije 
se bo vračal 8. junija 1983 v 
popoldanskem času.

Med udeleženci vlaka 
imajo vso prioriteto nekdanji 
gostitelji naših pregnancev ter 
njihovi ožji družinski člani in 
tisti, ki so v povojnem času 
sprejemali in še sprejemajo v 
goste naše pregnance in nji
hove družinske člane.

Koordinacijski odbor za 
organizacijo vlaka bratstva in 
enotnosti pri Občinski konfe
renci SZDL Žalec

o p o z a r j a
vse nekdanje pregnance in 
njihove ožje družjnske člane z 
območja občine Žalec, da le-ti 
pismeno povabijo svoje go
stitelje iz SR Srbije na obisk v 
SR Slovenijo. Povabljene naj 
istočasno zaprosijo, da le-ti 
takoj prijavijo svojo udeležbo 
v vlaku BIL 1983 svoji občin
ski konferenci SZDL v Srbiji.

Prosimo, da podatke o po
vabljenih gostih predložite 
koordinacijskemu odboru za 

£  organizacijo BI E 1983 pri 
Občinski konferenci SZDL 
Žalec takoj, ko boste od po
vabljenih sprejeli obvestila in 
sicer najkasneje do 15. marca
1983.

350.000 dinarjev prostovolj
nih prispevkov, v vrednosti
200.000 pa bodo opravili 
prostovoljnega dela. Ostala 
potrebna sredstva bo prispe
vala še Samoupravna intere
sna skupnost za varstvo pred 
požari. Krajevna skupnost 
Vransko. Kulturna skupnost 
občine Žalec in Osnovna or
ganizacija mladine Prekopa. 
To pà tudi pomeni, da bo 
objekt večnamenski, saj bo 
služil potrebam gasilcev, 
mladine in kulture.

OBNOVA
GASILSKEGA DOMA

V Prekopi obnavljajo gasilski dom

:Gasilsko društvo Prekopa je 
začelo obnavljati svoj dom. ki 
ga je načel zob časa. na ob
novitvena dela so se že dalj 
časa pripravljali. Krajani so 
brezplačno prispevali les za 
okna in vrata. K delu so pri
stopili vsi krajani Prekope. 
Čepelj in Stopnika. Predvi
devajo. da bodo zbrali še

Obravnava 
zaključnih računov

Kaj bo s
preboldsko graščino?

Med stanovanjske objekte, 
ki jih  je  zob časa že krepko na
čel, sodi tudi starodavna grašči
na v Preboldu. Prostori, ki so 
nekoč bili namenjati grajskim 
imenitnikom, so že zdavnaj 
odslužili svojemu namenu. Sta
novalci hišnega sveta so v naše 
uredništvo poslali krajši zapis o 
tem, kako in v kakšnih pogojih 
živijo. Takole pišejo: „Če se z 
okoliških hribov oneš v dolino, 
se lepo vidi, kako se Prebold 
razvija in koliko novih hiš in 
stanovanj se je  zgradilo v zad
njih letih. Veliko je  bilo storje
nega iz samoprispevka obča
nov, marsikateri datar pa smo 
primaknili tudi stanovalci naše
ga hišnega sveta. Kadar pa bi 
bilo treba spregovoriti o po
pravilu naše graščine, pa se 
vedno znajdemo nekje ob stra
ni. Naš npjvečji problem je 
dotrajana streha, ki pušča na 
vseh koncih in krajih- Imamo 
povsem neurejene sanitarije, 
pri zadnjem potresa pa so 
marsikje razpokale Indi stene. 
Drugo, k i nas teži, pa je  
neurejeno dvorišče. V  najbolj 
zakotne hribovske vari se lahko 
pripelješ po asfalta, ta , ritoraj 
v centru Prebolda, pa še vedno 
hodimo po M ata.”

Ker povsod ob koncu leta 
delajo inventure, zakaj je  ne bi 
tudi mi. člani osnovne orga
nizacije sindikata?

Kako se poznamo med se
boj? Rekel bi. da bolj slabo. 
Cernu tako? Kje je krivda?

Veliko govorimo o infor
miranju in kaj smo storili? 
Bore malo oziroma skoraj nič! 
Prejeli smo nekaj okrožnic. 
Prejšnje leto je  bilo leto voli
tev . Kaj smo vedeli o delega
tih. ki smo jih volili, da za
stopajo naše interese v skup
ščinskih klopeh. Minilo je 
skoraj leto dni. pa se niti ne 
poznamo, o delu ni kaj pove
dati. Dislocirane delavnice, 
delavci delajo po vsej Jugo-

Povprašali smo na Sa
moupravni stanovanjski skup
nosti Žalec, kakšna bo usoda 
preboldske graščine. Karl 
Marinc, sekretar skupnosti, 
nam je takole odgovoril: „Po
pravila strehe na graščini v 
Preboldu smo se lotili že v lan
skem letu in pri tem ugotovili, 
da je potrebna kompletna ob
nova. V letošnjem letu tako 
planiramo popravilo strehe in 
celotnega ostrešja, za kar 
predvidevamo okrog sedemsto 
milijonov dinarjev. Dogovorili 
smo se z delovno organizacijo 
Obnova iz Celja, da prevzame 
vsa potrebna dela. Naročena je 
strešna opeka, pojavljajo pa % 
težave, ker je zgradba zgo
dovinskega pomena in moramo 
vsa dela opravljati v dogovoru 
z Zavodom za spomeniško var
stvo.

Glede dvorišča pa lahko sta
novalcem povem, da obnavlja
mo le objekte, ki jih prevzema
mo, ne pa tudi okolice.”

' -ij-

Na nekatera vprašanja nismo 
dobili odgovorov, za to jib  bo
mo objavili v naslednji številki.

slaviji. in še kaj. kar je  poseb
ni M naše osnovne organiza
cije. vendar to ne more biti 
opravičilo. Marsikaj bi morali 
storiti dejavniki v občini, toda 
brez naše pripravljenosti in 
volje ne Ih » šlo. Morda od 
odgovornih pričakujemo 
preveč?

Na sindikat se spomnimo 
takrat, ko rabimo pomoč, ko 
pa rabi sindikat nas. nas ni. 
l udi o lent bi se veljalo po

govoriti. Upam. dragi delegat, 
da sc bova v tem letu spoznala 
in sc pogovorila o najinih 
dolžnostih in pravicah?

Marjan Palir

PISMO
MOJEMU DELEGATU

NA PO N IKVO

Občinski svet Zveze sindikatov 
je  na svoji zadnji seji obravnaval 
aktivnost? za obravnavo zaključ
nih računov. N osilec akcije je  
osnovna organizacija sindikata 
skupaj z ostalim i družbenopoli
tičnimi organizacijami, odgovor
ni pa so  seveda tudi poslovodni 
organi. Člani sveta so  poudarili, 
da je  od vseh delavcev odvisna  
kvaliteta obravnave zaključnih 
računov, predvsem od njihovega 
interesa in tudi odgovornosti. Se 
posebej temeljito bodo obravna
vali zaključne račune v tistih or
ganizacijah združenega deta. ki 
bodo poslovale z izgubo. Tu bo 
potrebno ugotoviti vzroke za na
stalo izgubo, seveda pa tudi na
kazati rešitve.

V marcu Savinjski 
zbornik

V začetku marca nam bo 
Kulturna skupnost Žalec po
nudila Savinjski zbornik, ki 
bo tokrat že peti povrsti. Tako 
vsebinsko kot slikovno bo 
najbogatejši doslej. Vseboval 
bo prispevke iz življenja in 
dela naših občanov v organi
zacijah in društvih, delovnih 
organizacijah in družbeno
političnih organizacijah. Še 
posebej obsežno bo predsta
vljena zgodovina mesta Žalca, 
kije lani praznoval 800-letni- 
co. kakor tudi sedanji gospo
darski in družbeni razvoj.

Knjigo bo v prednaročilu 
možno dobiti po ceni 500 di- 
naijev. v prosti prodaji pa po 
ceni 700 dinarjev . Prednaro
čila sprejemajo v Mladinski 
knjigi Žalec, na Kulturni 
skupnosti in osnovnih šolah.

Ljudje v Spodnji Savinjski 
dolini so partizanom pridno 
pomagali. Pošiljali so jim  hra
nit in obleko, zbirali pa so tudi 
naboje za puške in zdravila.

f zanesljivih hišah so bile 
javke, k a r  so zbrali, so od tu 
odnašati r  gozdove. Tudi pod
nevi. / a  odrasle je bito to sko
raj prenevarno: \ a  pomoč so 
priskočili otrovi.

Zelo hraber je bil Mihev. 
Hotel je  že  r  host o med parti
zane. pa je  bit še premlad. Zato 
je poslal eden najbolj zaneslji
vih kurirjev.

Zgodilo se je. da je moru! 
odnesli nahrbtnik z naboji in 
zdravili Prišel je. zadel na
hrbtnik na rame in odšel proti 
Ponikvi nad Žalcem, k i je bila 
nekakšna trdnjava spotlnjesa- 
vinjskih partizanov.

M ed potjo ga je dohitel 
nemški policist, k i je zna! tudi 
nekaj slovenskih besed. Videl 
je. kako je  Mihec obtežen, pa 
ga je vprašal:

•>kaj nosiš?«
«Bilsem r  trgovini. V Žalcu. 

Stiksenfeldu. je odgovori! M i
hev.

■>ka j si nakupil?«
>1 se sorte ...<•
J e  težko?«
»Me preveč.«
Policist je  bil radoveden:

■kje pa si doma?«
H i ga policist pozna? Potem 

je vse izgubljeno. Me. naj ho. 
kar hoče zlagal se ho. »Na Pit
ni k vi.<

» Y« Ponikvi!« le  je začudil 
\ etnee. 'Tam so partizani!«

■ Pridejo in odidejo.« je rekeI 
Mihec.

■koliko jih pride?«
>1 časih tudi tisoč.« se je  

zlagal Mihec.
■Tisoč?« se je začudi! pitti

ci st. »Se jih bojiš?«
•Seveda se jih bojim, r  si se 

jih bojimo.« je dejal Mihec in si 
popravil nahrbtnik.

Zdaj je policist prijel za 
Miličev nahrbtnik in rekel:

>Daj. pomagal ti bom!«
Mihec se je  ustrašil. Toda 

misel je hitro delovala: ne sme 
se upirali. Hitro je snel na
hrbtnik. Nemec je  zdaljšal na
ramnice in siga  zadel na rame. 
I ‘ nahrbtniku so zažrenketali 
naboji. *k a j pa je to?« je vpra
šal policist.

»Žeblji!« je odgovoril Mi
hec. »To bomo zbili, za zajčke 
in kozo.«

»Pa postelje za partizane!« 
se je zarežal policist.

Mihec ga je zavrnil: »Eh. to 
pa že ne!«

Stopala sta pit poti proti 
Ponikvi in Nemec ga je  kar

naprej spraševal: kje je  doma. 
če ima očeta in mater, koliko je 
še bratov in sestra in kakšni so 
bližnji in daljnji sosedje. Mihec 
pa je kar naprej lagal in zdelo se 
mu je. da mu Nemec tudi ve- 
ijame.

Prišla sta do zaselka Jeden, 
do skritega naselja pred Poni
kvo. Meiner je snel nahrbtnik 
in ga dal Mihcu.

Zdaj jta  le hitro na pot. 
kotalit bo noč in potem pridejo 
partizani '■ je rekel.

M ihec si je zadel nahrbtnik 
in rekel policistu: »Gospod, 
pojdite z menoj, saj ni tako 
daleč! *Policist pa se je na ves 
glas zarežal:

•Preklelo. da m i partizani 
glavo odpihnejo! Me ne. to pa 
ne. 'Stopil je za vogal hiše in 
zaklical: »Adija!« Tudi Mihec 
je /n »nahal z roko: »Adija in 
hvala za pomoč!«

Gez dobro uro je bi! na
hrbtnik r  pravih rokah. Mihec 
pa se je po dnigi poli vrnil do
mov. In ko je doma povedal 
nčetu. se je la naglas zasmejal.

Saj pravim, da še Mentii 
partizanom strelivo prenaša
jo . . .  Vrt A. kaj takega pa še 
ne!«

h i ta resnična zgodba se je 
razlezla med ljudi po dolini, 
med njimi živi še danes: in vrli 
kurirček Mihec tudi.

Drago Kumer

Na podlagi 136. .člena zakona o  davkih občanov (Uradni 
list SR S . št. 4 4 /te )  izdaja uprava za družbene prihodke 
občine >
ŽALEC

POZIV
K VLOŽITVI NAPOVEDI ZA  ODM ERO  DAVKOV  

OBČANOV

Napoved je treba vložiti do vključno 31. januarja 

1383.

Napoved za odmero davkov morajo vložiti 

ZA  LETO 1382
1. Zavezanci davka od dohodka iz gospodarskih dejav

nosti, katerim se  davek odmerja po dejanskem dohodku, o  
dohodkih, doseženih v letu 1982;

2. Zavezanci davka od dohodka iz poklicnih dejavnosti, 
katerim se  davek odmerja po dejanskem dohodku, o  dohod
kih, doseženih v letu 1982;

3. Zavezanci davka od  dohodka iz premoženja in premo
ženjskih pravic, o  dohodkih, doseženih v  letu 1982. Pod na
vedeno obliko davka spadajo tudi dohodki, doseženi z 
oddajanjem stanovanjskih in poslovnih prostorov oziroma 
zgradb v  najem ter dohodki od podnajemnin, dohodki od  
oddajanja opremljenih sob  pa te. č e  doseženi dohodek pre
sega 6.000 dinarjev;

4. Zavezanci davka od  premoženja — na posest gozdne
ga zemljišča za leto 1982. Napoved morajo vložiti občani, ki 
se  po določbah zakona o  kmetijskih zemljiščih ne štejejo za 
kmeta, č e  posedujejo več kot 0 ,5  ha gozdnega zemljišča, in 
č e  njihov dohodek v letu 1982 presega 20.000 dinarjev 
oziroma skupni dohodki vseh  družinskih članov presegajo
10.000 dinarjev letno na družinskega člana;

5. Zavezanci davka od  skupnega dohodka občanov o  
dohodkih, prejetih v  letu 1382. Napoved morajo vložiti 
občani, katerih skupni čisti dohodek v  letu 1982 presega
407.000 dinarjev.

ZA LETO 1383
1. Zavezanci davka od dohodka iz gospodarskih dejav

nosti, katerim se  odmerja davek v  pavšalnem  letnem znesku 
za leto 1983;

2. Zavezanci davka od  dohodka iz poklicnih dejavnosti, 
katerim s e  odmerja davek v  pavšalnem letnem znesku za 
teto 1983.

Napoved za odm ero davkov je treba vložiti na pred
pisanem obrazcu, ki se  dobi pri upravi za družbene prihodke 
občine. Pozivamo zavezance, da napovedi vložijo v  roku, 
določenem  v tem  pozivu, ker bo za nepravočasno vložitev  
napovedi odmerjeni davek povečan za 10 odstotkov oziroma 
za najmanj 200 dinarjev, zavezancem , ki ne vložijo napovedi, 
pa za 20 odstotkov oziroma najmanj 400 dinarjev.

SKUPŠČINA OBČINE ŽALEC 
Uprava za družbene prihodke .

SKUPŠČINA OBČINE ŽALEC

Komite za družbeno planiranje 
in družbenoekonomski razvoj

OBVEŠČA
da bodo razdeljevali bone za neregistrirane traktorje, 
motorne žage, motokultivatorje, škropilnice,- mo
torne črpalke, agregate in ostale stroje do vključno 
10. februarja 1983 v prostorih skupščine občine.

Po tem roku bodo zamudniki lahko dobili bone v 
svojih krajevnih skupnostih.

januarju



3000 udeležencev na delavskih športnih igrah

Kemija Šempeter 30; 5. 
Zdravstveni dom Žalec 29; 
mlajši člani: 1. Ferralit Žalec 
230. 2. SIP Šempeter 223, 3. 
Hmezad Žalec 222, 4. TT 
Prebold 207, 5. Juteks Žalec 
206 itd. Vrstni red množično
sti do 110 zaposlenih: 1.
DPO—SIS— PM Žalec 36, 2. 
Zdravstveni dom Žalec 22, 3. 
Avtoprevoz Šempeter 15,_ 4. 
—5. Dem Podlog, Nama Ža
lec 11; do 300 zaposlenih: 1. 
AERO—TOZD Kemija 
Šempeter 41,2. SM Žalec 34,
3. LIK Savinja Šempeter 27,
4. Gradnja Žalec 25, 5. SO 
Žalec 20; do 500 zaposlenih: 1. 
Juteks Žalec 60, 2. Ferralit 
Žalec 51,3. Zarj a Petrovče 17,
4. Sigma Žalec 15, 5. Garant 
Polzela 10; nad 500 zaposle
nih: 1. SIP Šempeter 64, 2. TT 
Prebold 48, 3. Hmezad Žalec 
36. 4. KIL Liboje 15 in 5. 
Tovarna nogavic Polzela 10 
točk.

Podelili so tudi dve prizna
nji za aktivnost na področju 
sindikalnega športa; prejela 
sta ju Ernest Zupan iz Tek
stilne tovarne Prebold in Er
vin Košir iz Zarje Petrovče.

Tekst in foto: T. TAVČAR

Ervin Košir

Ernest Zupan

Pred dnevi so v Preboldu 
sklenili sindikalne delavske 
športne igre 1982, kijih vsako 
leto pripravi komisija za šport 
in rekreacijo pri Telesnokul- 
turni skupnosti Žaleč v sode
lovanju z občinskim sindikal
nim sVetom. Zadnje so bile po 
vrsti že devetnajste, na njih pa 
je sodelovalo več kot 3000 
zaposlenih delavcev, ki so se 
pomerili v dvanajstih športnih 
panogah. Na sklepni slove
snosti so zbranim spregovorili 
predsednik komisije za šport 
in rekreacijo Rudi Banovšek,

redsednik občinskega sindi- 
alnegasveta Branko Povšein 

predsednik SZDL Žalec Ja
nez Meglič. Vrstni red: članice 
— tekmovalni del: L SIP 
Šempeter 137 točk, 2. _ SM 
Žalec 136. 3. Hmezad Žalec 
B 5,4. SÒ Žalec 131; 5. Juteks 
Žalec 121,. Starejši člani: L 
Juteks Žalec 139;, 2. Hmezad 
Žalec 135; 3. SIP Šempeter 
105,4. Garant Polzela 104, 5. 
DPO—SIS—PM Žalec 102; 
veterani: L SIP Šempeter 118, 
Hmezad Žalec 56, 3. Zarja 
Petrovče 52.4. AERO. TOZD

Na Gozdniku smuka tudi 
brez vlečnice

Izgradnja vlečnice na pod
ročjih Gozdnika je naletela na 
široko podporo naših občanov. 
Opravljeno je bilo veliko pro
stovoljnega dela pri poseku le
sa, urejanju zemeljskih in dru
gih del, zbrana pa so bila tudi 
precejšnja sredstva v obliki 
prostovoljnih prispevkov. 
Vrednost opravljenih del in 
zbranih sredstev znaša okrog 
tri milijone dinarjev. Žal pa se 
je izgradnja vlečnice zaradi po
manjkanja finančnih sredstev 
zavlekla, urediti pa bo potreb
no tudi celotno dokumentaci- 
jo.

Odbor za izgradnjo vlečnice 
pri Občinski telesnokulturni 
skupnosti je s krajevnimi de
javniki v Grižah že lani zastavil 
široko akcijo zbiranja sredstev. 
Pri zbiranju prostovoljnih 
prispevkov so se izkazali 
krajani Griž, pa tudi delavci 
SIP-a in Gradnje. Lep odziv je 
imela akcija tudi v organizaci
jah združenega dela in pri po
sameznih „obrtnikih, ki so 
prispevali sredstva v obliki 
reklamnih sredstev. Vendar pa 
le s prostovoljnim delom in 
sredstvi akcije ne bi bilo moč 
toliko napraviti, če ne bi 
priskočila na pomoč telesno- 
kultuma skupnost z najetjem 
kredita. Zal se je postopek 
zavlekel, tako da 400-metrska 
vlečnica to sezono še ne bo na
red.

Odbor za izgradnjo vlečnice 
si prizadeva, da bodo smuči
šče, vlečnica ter brunarica kar 
najhitreje dokončani. Zgraditi 
bo treba tudi elektro *in

telefonski priključek ter ob
noviti in razširiti cesto do 
spodnjega dela vlečnice. Z 
urejeno lovsko kočo, v kateri 
so lani uredili centralno ogre
vanje, pa tudi s Petrovčevo 
kmetijo, ki se je usmerila v 
kmečko turistično dejavnost, 
bo lahko smučišče v celoti 
zaživelo.

Bodoči upravljalec smučišča 
Smučarski klub Gozdnik Žalec 
si je skupaj s TVD Partizanom 
iz Griž že doslej prizadeval, da 
bi smučišče tudi brez vlečnice 
kar najbolj zaživelo. Pripravili 
so že nekaj tekmovanj, ki so 
bila dobro obiskana, smučar
jev pa je na pobočjih Gozdni
ka iz dneva v dan več.

Ob vsem tem velia poudari
ti, da z izgradnjo smučišča na 
Gozdniku ne gre za izgradnjo 
in ustanavljanje novega smu
čarsko turističnega centra, 
temveč za možnost smučanja 
mladine in delovnih ljudi bliže 
doma in na najcenejši način. 
Danes, ko je čas vse bolj 
dragocen in zaradi pomanjka
nja goriva, je izgradnja tega 
smučišča z zagotovitvijo mini
malnih smučarskih kapacitet še 
pomembnejša. Hkrati s tem pa 
bodo sodobna cestna 
povezava, elektro in telefonski 
priključek pripomogli tudi k 
širšemu razvoju tega področja, 
k oživljanju kmetij, pa tudi k 
hitrejšemu razvoju kmečkega 
in lovskega turizma, ne nazad
nje pa ta prizadevanja tudi z 
vidika splošnega ljudskega 
odpora niso nepomembna.

POHOD NA TIŠJE

Že v prejšnji številki Savinj
skega občana smo pisali o pos
kusu preboja partizanskega 
bataljona pod vodstvom Fran
ca Rozmana-Staneta, da bi 
pomagali štajerskim partiza
nom. Preboj ni uspel, pri Tisju 
so bili partizani zavrnjeni. V 
spomin na ta poskus preboja v 
decembru 1941 pripravi Pla
ninsko društvo Litija vsako 
leto spominski pohod. 
Letošnjega so se udeležili tudi 
člani planinskega društva iz 
Zabukovice in Polzele. Vseh je 
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bilo več kot petdeset. Med 
udeleženci so bili tudi člani 
planinske sekcije z osnovne 
šole Nade Cilenšek v Grižah, 
ki se udeležujejo vseh tovrstnih 
pohodov. Bili so tudi na 
Osankanci. Vprašanje pa je, 
zakaj se jih ne udeležujejo tudi 
učenci drugih šol in ne le iz 
Griž, Polzele in Prebolda, saj 
je obujanje tradicij NOB 
primerna oblika pouka, saj se 
učenci na kraju samem sezna
nijo z dogodki iz na
rodnoosvobodilnega boja.

Čeprav je letošnja zima sko
pa s snežno odejo in so zato 
možnosti za smuko slabe, so 
prizadevni člani Partizana iz 
Griž in smučarskega kluba 
Gozdnik iz Žalca pripravili na 
Gozdniku novoletni velesla
lom, kjer so bile snežne razme
re zelo ugodne. Tekmovanja se 
je udeležilo kar 62 tekmovalcev 
različnih jakostnih skupin. 
Kljub temu da smučišče še ni 
opremljeno z vlečnico, veliko 
število prijavljenih dokazuje, 
da bo investicija upravičena.

Rezultati: mlajši pionirji:
Marko Krušnik — 55,71, An

drej Zeme — 60 ,98 , Boštjan 
Petrovec — 61,64; starejši pio
nirji: Marko Lorenčak —
54 .47 , Matjaž Leskovšek — 
54 ,92 , Damjan Haložan — 
55,43; mladinci: Srečko Cater 
— 44 ,2 6 , Beno Hostič — 
45 ,4 6 , Matej Krušnik — 45,79; 
mlajši člani: Emil Petrove —
42 .4 8 , Dušan Cater 43 ,18 , 
Darko Turnšek 49,16; starejši 
člani: Vinko Cater — 47 ,05 , 
Anton Kitek — 47 ,89 , Marko 
Dolinar — 49,65; veterani: Zo
ran Veber — 51 ,27 , Rado Ro
tar — 61,51; ženske: Breda 
Zalokar — 53,57 in Danica 
Turnšek — 54,46.

Najmlajši čakajo na prvi start na Gozdniku

NOVOLETNI VELESLALOM

NOVO VODSTVO TVD PARTIZAN
V prvih dneh letošnjega 

leta je novo vodstvo TVD Par
tizana Prebold izvolilo svojega 
novega predsednika. Društvo je 
bilo že nekaj let v krizi in je le 
životarilo. Delovale so le posa
mezne sekcije, med katerimi je 
bila najuspešnejša rekreacijska 
vadba v telovadnici. Letošnje 
leto pa naj bi pomenilo pre
lomnico v delovanju, kar do
volj zgovorno dokazuje 
zastavljeni prpgram dela. Tako 
bodo v mesecu mladosti 
skupaj z ostalimi telesno- 
kulturnimi organizacijami 
izvedli veliko športno akade
mijo. Svoje delo so zastavili na 
realnih osnovah. Z neposred
nim povezovanjem preko šol
skih športnih društev želijo 
razvijati množično telesnokul- 
turno dejavnost. To pa vodi k 
oživljanju posameznih sekcij in

oblikovanju selekcij, ki bodo 
razvijale tekmovalni šport. 
Osnova vsemu pa bo športna 
rekreativna dejavnost, v kateri 
bodo prevladovale trim akcije.

Novoizvoljeni predsednik je 
Polde Lancner, podpredsednik 
je Bojan Podkrajšek, tajniška 
opravila bo opravljala Mar
tina Jelen, finančno poslovanje 
pa bo vodil Alojz Jager. Za 
imovino in društveno opremo 
bo skrbel Janez Strgar, kot 
strokovnjaki pa bodo v dru
štvu sodelovali učitelji telesne 
kulture na osnovni šoli Pre
bold, študentje telesne kulture 
in še nekateri že doslej aktivni 
vaditelji rekreacije. Svoje pa 
bo dodal prav gotovo tudi Adi 
Vidmajer, ki je vodja komisije 
za šport in rekreacijo v krajev
ni skupnosti Prebold.

D. Naraglav

ŠPORTNA REKREACIJA 
V KS PREBOLD

Komisija za športno rekrea
cijo v Preboldu je sprejela 
skupni program dela na po
dročju telesne kulture in ga 
ponudila krajanom. Program 
je sestavljen iz programov po
sameznih društev, v katerih so 
navedene posamezne akcije, ki 
so časovno opredeljene, nave
deni pa so tudi nosilci po
sameznih akcij. Programu 
rekreacije je priključen tudi 
program izgradnje objektov v 
letošnjem letu, ki za vsak me
sec posebej predvideva, kaj se 
bo urejalo in koliko prosto
voljnih ur bo potrebno za po
samezni objekt. Dela naj bi bi
la zaključena predvidoma do 
dneva mladosti, ko naj bi ob 
svečani akademiji predali ob-, 
jekte svojemu namenu.

Lična brošura poleg tega

Šahovske

prinaša tudi program izobraže
vanja, pomen in vlogo posa
meznih aktivnosti v naravi in 
podobno. S tem, da bo krajane 
usmerjala in spodbujala k 
Športni rekreaciji, bo tudi 
vabila k sodelovanju pri ureja
nju prostora v krajevni 
skupnosti.

Med aktivnostmi, ki so bile 
že izvedene, je tudi tradicio
nalni pohod Osankari- 
ca—Roglja, katerega so se 
krajani in člani Planinskega 
društva Prebold množično 
udeležili, pa tudi pohod kraja
nov na Marijo Reko, katerega 
se je udeležilo več kot 440 kra
janov. Najstarejša med njimi 
sta bila 80-letni Franc Zagožen 
iz Latkove vasi in Angela Ko
run iz Prebolda.

-fj

■

V počastitev občinskega kom. V drugi skupini je bil pr- 
praznika je šahovski klub Im- vi Pevnik iz Polzele pred Tur- 
pol iz Slovenske Bistrice pri- kom iz Žalca, zmagovalec tret- 
pravil ekipni hitropotezni tur- je skupine pa je bil Vošnjak. 
nir, na katerem je nastopilo 23
ekip. Zmagali so šahisti SK Novoletni turnir je pripravi- 
Maribor s 70,5 točkami pred la tudi šahovska sekcija Društ- 
šahisti 5K Žalec, ki so zasedli va invalidov iz Žalca, na kate- 
odlično drugo mesto s 70 rem je zmagal Franc Brinovec
točkami. Tretji so bili šahisti pred Turkom in Črepanom.
ŠK Celje s 63,5 točkami. Za
ŠK Žalec so nastopili: Marjan v  Kranju se je končalo 
Črepan, Franc Brinovec st., repub liško  h itro p o tezn o  
Franc Brinovec ml. in Ivan šahovsko prvenstvo slovenskih 
Zorko. invalidov. Sodelovalo je osem

ekip. Ekipa Žalca je dosegla 
Na novoletnem hitropotez- četrto mesto — za Mariborom, 

nem turnirju v Preboldu je Kočevjem in Ljubljano, 
med 30 udeleženci zmagal 
Marjan Črepan pred Francem
Brinovcem in Stanetom Sko- Jože Grobelnik

SIP Šempeter v Savinjski dolini 

VABI

zaradi razširitve proizvodnje kmetijskih strojev k so
delovanju več delavcev, ki se žele usposobiti za:

-  VARILSKA
-  MONTERSKA
-  STISKALNIČARSKA DELA

Omogočimo vam pridobitev ustrezne kvalifikacije, 
dobro nagrajevanje ter delo v urejenih delovnih 
prostorih.

Pisne prijave pošljite v 8 dneh na nasiov:

SIP — Strojna industrija Šempeter.

O izbiri bomo kandidate obvestili v 30 dneh.

HMEZAD NOTRANJA TRGOVINA  
DELOVNA SKUPNOST SKUPNIH SLUŽB

KOMISIJA ZA DELOVNA RAZMERJA 

objavlja naslednja dela in naloge

ČUVAJA
PREMOŽENJA

Pogoji: končana osemletka in ustrezna. zdravstvena 
sposobnost za nočno čuvajsko službo.

Poskusno delaje  dva meseca.

Kandidati naj pošljejo prošnjo z dokazili o izpolnje
vanju razpisnih pogojev v roku 8 dni od objave ka
drovski službi DO Hmezad Notranja trgovina Žalec, 
Celjska cesta 7. >



ii M ila zima, posebno še v m esecu januarju je povabila sadjarje, da so pričeli
i  z obrezovanjem, čiščenjem in dognojevanjem. Z deli so pohiteli v M iro- 
i  sanu, kjer imajo za obrezat več kot 100 ha drevja.

«  T. TAVČAR

IZOBRAŽEVANJE ČEBELARJEV

DA NE POZABIMO Kot že nekaj let organizira 
Zvezačebelarskih družin ób- 
čine Žalec tudi v letošnjih 
zimskih mesecih predavanja o 
čebelarstvu. Čebelarji Sa
vinjske doline se namreč do
bro zavedajo, da brez neneh
nega izpopolnjevanja in pri
dobivanja znanj ami napredka 
v njihovi dejavnosti. Na ta 
način želimo priskočiti na 
pomoč pri opravljanju vsa
koletnih opravil v čebelarstvu 
vsem tistim, ki negujejo in 
oživljajo to prastaro sloven
sko dejavnost.

Letošnje prvo predavanje 
bodo pripravili 30. januarja v

Zadružnem domu v Šempe
tru. kjer bodo spregovorili o 
razvoju in pripravah čebelje 
družine ter o ukrepih za zati
ranje varoze. Februarja bodo 
čebelarji razpravljali o prido
bivanju čebeljih proizvodov, 
marca pa vabijo na razgovor v 
Žalcu vse tiste, ki jih zanima 
čebelarjenje v nakladnem 
panju. Letošnja srečanja bodo 

-služila tudi izmenjavi mnenj 
in izkušenj med savinjskimi 
čebelarji in tistimi iz drugih 
krajev naše ožje [domovine. 
Kot predavatelji bodo nam
reč sodelovali gostje iz Ko
čevja in Ptuja.

R. Anžel

I Portret Lavoslava Schwentnerja (delo Hinka Smrekarja)

i Cankarje« založnik 
$ Lavoslav Schwentner 

je bil doma iz Vranskega

Sprejem duhovnikov

V slovenski literarni zgodovini zavzema pomembno 
mesto Lavoslav Schwentner, ljubljanski knjigarnar in 
založnik slovenske moderne, sopotnikov moderne, stro
kovne in druge domače literature, muzikalij in del liko
vnih umetnikov. Njegovo delo sega v obdobje med 1898. 
in 1938. letom. Le malokje pa lahkcrzasledimo podatek, 
da je po rodu z Vranskega, : kjer še danes živi njegova 
rodbina. O Lavoslàvu Schwentnerju nam je pripovedo
vala njegova nečakinja Slava, ki živi v njegovi hiši na 
Vranskem. Njen ded, Leopold Schwentner, seje leta 1858 
priženil na Vransko. Za ženo je vzel 40-letno sestro 
dvornega svetnika Luleka z Vranskega. V hiši št. 25 sije 
uredil trgovinico. Kmalu si je kot trgovec in slovenski 
narodnjak pridobil ugled, saj je že leta 1869 postal vranski 
župan. N jegov prvorojenec Karol, ki se je rodil 1860. leta, 
je poročil hčerko najvplivnejšega in najtrdnejšega Vran- 
šana, gostilničarja, usnjarja in posestnika Franca Sentaka. 
Gostilna in prodajalna usnja je bila v sedanjem hotelu 
Slovan, mesarija^v stavbi, kjer sta danes pošta in mesnica, 
usnjarna pa v prostorih, kjer je danes obrat Sigme. Šentak 
pa ni slovel lepo bogastvu, temvečje veljal tudi za trdnega 
Slovenca. Bil je tudi med podpisniki vabila na drugi 
slovenski tabor v Žalcu leta 1868. Poskrbel je, da so se 
Vranšani'tabora udeležili v velikem številu, pripeljali pa 
so se na svečano okrašenih vozovih.

Karol Schwentner je podedoval trgovino, ki jo je 
kasneje še povečal; v tej stavbi je danes trgovina Savinj- 
skega magazina. Karol je imel dva sinova in dve hčeri, od 
katerih živi samo še 84-letna Slava. Kot drugi sin seje leta 
1865 rodil Leopold, po domače so ga klicali Polda. Mladi 
Polda je po šolanju odprl samostojno knjigarno v Brež
icah. Kot zaveden Slovenec, malce pod vplivom takratne 
vseslovanske miselnosti, je svoje ime poslovanil v ime 
Lavoslav. Že leta 1898 je odprl knjigarno v Ljubljani, 
kamor seje tudi preselil. Knjigarna je stala na takratnem 
Dvornem trgu blizu Krapeževe Narodne kavarne. Kmalu 
je knjigarno preselil v Prešernovo ulico, k ije povezovala 
Tromostovje s. križiščem pri ljubljanski pošti oziroma 
Nami, Tu je imel torej Lavoslav Schwentner založbo, 
knjigarno in poslovne prostore, kamor so zahajali mnogi 
pomembni možje, med njimi gotovo najpomembnejši 
Ivan Cankar. Leta 1938 seje upokojil,po vojni pa seje z 
ženo preselil v rojstni kraj Vransko, kjer je tudi leta 1952 
umrl. Oba z ženo sta pokopana na ljubljanskem poko
pališču.

Lavoslav Schwentner ni bil samo spreten trgovec, 
ampak predvsem izobražen in razumen mož. Ker je bil 
pošten in zaveden Slovenec, so k njemu radi zahajali in se 
nanj oslanjali predstavniki moderne in sopotniki mo
derne. Mnogim znanim piscem pisane in vezane besede, 
likovnim ustvarjalcem in skaldateljem je bil prijatelj, 
svetovalec in tudi podpornik. Toje še toliko pomembneje, 
ker vemo. kakšna revščina je pestila mnoge naše duhovne 
ustvarjalce, med njimi tudi Ivana Cankarja.

Takrat smo pobliže spoznali Lavoslava Schwentne
rja, o katerem smo doslej malo vedeli in tudi pisali. V 
naslednji številki pa bomo na osnovi pripovedovanja 
Slave Schwentner in obstoječe dokumentacije, pisem, 
dveh knjig honorarjev, Cankarjevih posetnic in drugih 
dokumentov spregovorili o njunem sodelovanju.

Štefan-Kočar

Občinska konferenca 
SZDL je tudi letos pripravila 
sprejem in razgovor s pred
stavniki verskih skupnosti z 
območja naše občine. Uvo
doma je Janez Meglič, pred
sednik OK SZDL, ocenil so
delovanje v preteklem letu in

Piki seje zahvalil za sprejem, 
zaželel delovnim _ ljudem in 
občanom občine Žalec v letu 
1983 veliko uspehov in izrazil 
željo, da bi dobro sodelovali 
tudi v bodoče. Kot aktiven 
udeleženec NOB pa je pobu
di! spomine na tiste težke

Razgovor je  bil koristen, so menili razpravljale!

poudaril, da je potekalo v 
obojestransko zadovoljstvo. 
Nato je razmere v občini orisal 
predsednik občinske skupšči
ne Viljem Petek. Dekan Adolf

čase. V nadaljevanju razgo
vora je tekla beseda o neka
terih vprašanjih medsebojnih 
odnosov.

jk

Pustni karneval na 
Vranskem bo!

Turistično društvo Vransko 
bo po nekajletnem premoru 
zopet organiziralo pustni 
karneval, ki je pred leti vedno 
privabil mnogo radovedne
žev. Karneval bo po ulicah 
Vranskega krenil v nedeljo, 
13. februarja ob 15. uri. Or
ganizatorji pričakujejo sode

lovanje posameznih mask in 
skupin tudi iz drugih krajev v 
občini. Turistično društvo bo 
tudi poskrbelo za prijetno 
počutje in pustno razpolože
nje. pripravili bodo tudi pus
tno žehto o nekaterih vpraša
njih današnjega časa.

Vransko slovi kot turistični kraj, za to Vranšanom ni vseeno kako je  kraj 
urejen. Za to si prizadevajo, da bi bila urejena tudi pročelja hiš. Izgled pa 
že nekaj let moti hiša v bližini avtobusne postaje, ki kraju gotovo ni v 
ponos. Zanima nas, ali je krajevna skupnost kdaj opozorila lastnika na 
malomaren odnos in propadanje objekta.

Kažipot, ki označuje grobove padlih borcev Tom šičeve brigade na Pe- 
telinjeku, je načel zob časa. Prav bi bilo, da bi ga odgovorni zamenjali z 
ustreznejšim.

Tudi letošnje polletne, počitnice ali zimske, kot jim pravimo, učenci niso 
dočakali snega. Snega je  bilo, le za dva dni in še ta je bil bolj za jezo, kot 
za smučanje. Na posnetku vidimo, kako se otroci vozijo kar po zadnjicah,

T. TAVČAR

Delitev bencinskih bonov je potekala nemoteno, vendar pa se vse bolj 
zastavlja vprašanje umestnosti uvedbe le-teh, saj poraba bencina ni nič 
manjša.

Ob praznovanju praznika krajevne skupnosti Žalec so podelili priznanja 
posameznikom, organizacijam in društvom, priznanja OF ter spominske 
plakete in priznanja za organizacijo in izvedbo 800-letnice Žalca. Pri
znanje krajevne skupnosti je prejela tudi Zlatka Audič.
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